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XIX. KONGRES VKK/B JE EDEN IZMED NAJVEČJIH POVOJNIH DOGODKOV

ovjetska zveza je nepremagljiva trdnjava
irti, socializma in enakopravnosti med narodi

Kongres je otvoril tov. Molotov - Glavno poročilo je podal tov.Malenkov - Plodna diskusija je dokazala utrditev ZSSR na vseh poljih - Pozdravi bratskih partij
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la» MOSKVA — V nedeljo, ko je zvon na kremeljskem stolpu «Spaski» odbil 19. uro 

l<> moskovskem času), se je v veliki dvorani Vrhovnega sovjeta ZSSR pojavil tov. Josip 
'slin, ki so mu sledili člani Politbiroja inCentralnega komiteja VKP(b). Ob njegovem 

:ljij 'ihodu se je vseh 1509 delegatov, ki zastopajo 6.882.000 partijskih članov in kandidatov, 
Ognilo na noge in mu mani!« Hiralo s ploskanjem in z vzkliki svojo veliko ljubezen in 
ppatijo.

l5.* V dvorani so bile tudi de
lit. Racije komunističnih in de- 
gjjhVsltih partij vseh dežel pod 
ki ijstvom njihovih najvidnej- 
»1<f' predstavnikov. Na čelu de

narije KPF je bil Maurice 
;vv Vez, za KPI Luigi Longo, 
na ' nemško partijo Wilhelm 
Z ”ck in Grotewohl, za češko- 

:dč** ?vaško Gottwald, Zapotocki 
V0ČSiroky, za angleško Harry 
1 M ,Uitt, za poljsko partijo Bie- 

11 in nadalje predstavniki 
kCv gajske, korejske, madžarske, 
jsP 'hunske, bolgarske, albanske, 

M' /tiske, grške, vietnamske, 
. r 'hgolske in Večine drugih 
ik°| 'hij na svetu, 
i 'akoj po prihodu Politbiro- 
: 4*i1 in Centralnega komiteja v 
i-5č! hrano se je tov. Molotov 

D” '‘bližal predsedniški mizi in v 
:raJ i nu Centralnega komiteja 
tfSjVil XIX. kongres VKP(b).
IV ' tem trenutku so se v dvo- 
V hi zaslišali zvoki «Internacio-

j*e», himne, ki je draga vsa- 
U revolucionarju komuni- 
ih borcu za 'boljšo bcdoč- 

t vseh narodov. Vsi dele- 
so skočili na noge in jo 

|aii z navdušenim glasom. 
' svojem otvoritvenem go- 
fu je tov. Molotov pozdra- 

5i< delegate in predstavnike 
1 jiji# Makih partij, proslavil spo
dit1 k tovarišev, ki so v času od 
' v i' 'Ul. dio XIX. kongresa umr- 
lia *! kot Sčerbakov, Kalinin in 
§of(, htiov in vse one, ki iso žrt- 

!vaii svoja življenja na boj- 
1 id Ì Poljanah.
,0\tf ■ °v- Molotov je poudaril, 

Sovjetska zveza v teh
V Nistih letih od XVIII. do 
°ir»' kongresa doživela zve- 
jio *| Vi in zahrbtni napad Hltler-

hord,, ki so prekinile mir- 
j6j' izgradnjo sovjetskih ' naro
di Zato so sovjetski narodi 
fG/ali reorganizirati svojo 
^ .'‘‘zvodnjo v vojne svrhe in 

p Riniti tretji petletni načrt. 
, f s- °ga svetovna vojna je bila 
y “ežji preizkusni kamen za 

" pflj iVjetsko večnarodno državo.
pa je bila tudi vse- 

p/ Ms ki dokaz pravilnosti par- 
us^v'e Unije. Kljub velikanske- 
. ti"1 ;; razdejanju in ogromnim 
jev,,| /im se Sovjetska zveza ni 

|/"bila. P.od vodstvom Partije 
r postala močnejša in se pre- 

e0 f ,j ;1a. Dobila je večje zaupa- 
.svoje lastne sile in v ne- 

vPfj^agljivo moč stvari, za ka-

‘k}rUga svetovna vojna se je

vidikov sprostilo sile narodno
osvobodilnega gibanja v Evro
pi in Aziji. Zaradi vloge, ki jo 
je v vojni igrala ZSSR, so se 
številne dežele osvobodile iz
pod kapitalističnih okov in so 
začele korakati po novi poti, 
po poti ustanovitve in razvoja 
držav ljudske demokracije. 
«To je pomenilo začetek nove 
faze v razvoju mednarodnega 
socializma».

S tem se je povečal medna
rodni prestiž VKP(b). Po voj-

uresničili naloge V. petletnega 
načrta. Da se lahko bolj
še koraka dalje, je treba od
praviti pomanjkljivosti, boriti 
se proti birokratizmu in samo
zadovoljstvu, razvijati kriti
ko in samokritiko. Sklepi Kon
gresa bodo vzpodbudili Partijo 
in sovjetske narode v izpolnit
vi in prekjositvi V. petletnega 
načrta. To bo pomenilo nadalj
njo, okrepitev sovjetske države 
in znatno povečanje materialne 
in kulturne ravni ljudstva, de

ni je ZSSR koncentrirala svoje lavskega razreda, kmetov in
sile v nalogah za obnovo in 
nadaljnji razvoj narodnega go
spodarstva, za ohranitev in 
utrditev miiru medi narodi.

Rezultati 1951 in prvih treh 
tromesečij 1952 izpričujejo, da 
so sovjetski narodi že znatno

intelektualcev. «iZ uresnize- 
njem petletnega načrta bo 
sovjetsko ljudstvo doseglo va
žne uspehe na poti postopne
ga prehoda iz socializma v ko
munizem».

Pozabiti se ne sme, da Sov-

JUTRI, V NEDELJO 12. oktobra ob 9 bo 
v dvorani

KINA OB MORJU

PROSLAVA XIX. KONGRESA
Komunistične partije Sovjetske zveze

Govorila bosta tovariša

VITTORIO VIDAH - MARIJA BERNETIČ
Svečanosti se bo udeležil Centralni komite KR STO

Ro proslavi bosta nastopila godba „ Rinaldi “ in pevski zbor 
Tovariš Justo KOŠUTA v slovenščini in Giuditta GIRALDI 

v italijanščini bosta recitirala Stalinovo prisego.

Predvajal se bo sovjetski film .KUBANSKI KOZAKI,,

V teku jutra se bo otvorila razstava stenčasov

jetska zveza živi v sistemu dr- miru v Sovjetski zvezi ne po
žav. Obstaja imperialistični ta
bor, ki goji pustolovske in ro
parske načrte, se vedno bolj 
oborožil je, podpihuje vojno hi
sterijo in se pripravlja za 
sprožitev nove svetovne vojne. 
Ta napadalni in protidemokra
tični tabor je pod vodstvom 
ZDA, ki hočejo uresničiti voljo 
kapitalističnih motnopolov, ki 
s silo nameravajo v tekmi za 
čimivečje profite vsiliti svetu 
svojo nadvlado. To so vodilni 
krogi ZDA, ki so odgovorni 
za napad na Korejo, za oku
pacijo kitajskega otoka Tai- 
wana, za podreditev Zah. Nem
čije in J&pon ke, za ustanovi
tev napadalnih zvez na Zaho
du .in v Aziji, naperjenih proti 
Sovjetski zvezi, ljudskim de
mokracijam in Kitajski.

V teh zadnjih letih je pri
šla do izraza oslabitev kapi
talistične fronte, od katere so 
se odcepile dežele, ki imajo 
600 milijonov prebivalcev. Ka
pitalistične dežele ne morejo 
skrivati dejstva, da ne morejo 
zaustaviti gospodarske krize, 
naraščanja brezposelnosti in 
razrednih protislovij.

Vojni hujskači ne morejo 
skrivati pred narodi svojega 
'bistva s krinko miru in z laž
mi .o «napadalnosti» Sovjetske 
zveze. Ne morejo skrivati, da 
je prav njihova napadalnost 
tista, ki zadaja nove udarce 
svobodi in neodvisnosti drugih 
narodov in predstavlja resno 
nevarnost za mednarodni mir 
in varnost. V kolikor prihaja
jo: do izraza notranje slabosti 
kapitalističnega sistema, ki do
življa svojo gospodarsko in po
litično krizo in se zato zateka 
k fašistični -diktaturi, v toli
ko se povečuje napadalnost 
glavinih imperialističnih dežel.

Na dirugi strani pa je tabor 
miru in demokracije, ki ga 
vodi ZSSR in, vodi odločno 
politiko ohranitve in okrepitve 
miru med narodi.

Eden izmed najvažnejših zgo
dovinskih rezultatov. II. sve
tovne vojne je dejstvo, da So
vjetska zveza ni več osamlje
na. L. R. Kitajska, ljudske de
mokracije in Nemška dem. re
publika se skupno z njo borijo 
za mir. Poleg tega se borijo 
za

zabijamo niti za trenutek, da 
moramo biti dovolj budni in 
pripravljeni za aktivno pre
prečitev vsakega napada s stra
ni vojneželjnerga imperialistič
nega tabora».

"Naprej k zmagi 
komunizma !"

Sedanji kongres bo dokazal, 
kako se je okrepila domovina 
zmagoslavnega socializma. Ta 
Kongres bo osvetil pot k na
daljnjim slavnim , zmagam so
cializma, k' nadaljnji, vedno 
širši in močnejši zvez; medna
rodnih demokratičnih sil v in
teresu svetovnega miru. «Na
prej k zmagi ikicmunizma !» Na 
koncu svojega govora je tov. 
Molotov vzkliknil Partiji Leni
na in Stalina, Kongresu in tov. 
Stalinu.

Po govoru tov. Molotova je 
bil izvoljen prezidium kongre
sa, v katerega je stopil tudi

tov. Stalin. Nato Sita bila iz
voljena tajništvo Kongresa .in 
komisija za overovljenje man
datov. Odobrena sta bila tudi 
dnevni del in pravilnik. Ob 
19.30 je dclbil besedo tov. Ma- 
lenkov, ki je pedal poročilo 
Centralnega komiteja. (Poro
čilo bomo v celoti objavili v 
prihodnji številki).

S poročilom tov. Malenkova 
se je zaključil prvi dan Kon
gresa, ki se je nadaljeval z 
diskusijo o referatu. V torek 
je tov. Moskatov podal poro
čilo Centralne kontrolne ko
misije o finančnem stanju 
Partije, o pobudah' za ideolo
ško izgradnjo njenih kadrov 
itd. V zadnjih petih letih je 
400.000 komunistov obiskalo 
partijske šole. Sedaj pa je v 
šolah 35.000 komunistov.

Poročilo tov. Malenkova je 
diskutiralo veliko število dele
gatov največjih partijskih or
ganizacij (t. j. iz Moskve, Le
ningrada, Stalingrada, Kijeva,

Harkova itd,). Prav posebno 
zanimive so bile intervencije 
delegatov Georgije. Adžerbajd- 
žana, Kazakistana, tartarske 
avtonomne republike, Molda
vije, Estonije, Latvije, Leton- 
Eike, ki so podaii globoko ana
lizo partijskega delovanja v 
teh republikah, ki so bile nek
daj najbolj zaostale pokrajine 
carske R-usije. Sedaj so te re
publike postale napredne in
dustrijske dežele z visoko raz
vito mehanizacijo poljedelstva 
in z visoko kulturo.

Tov. Beria o 
bralstvu narodov 
Sovjetske zveze

Me-d drugimi sta govorila 
tudi sekretar Komscmola Mi- 
hajlov, ki se je dotaknil mla
dinskega vprašanja, velike skr
bi sovjetske države do mladi
ne in njenega razvoja, in pi
satelj Fadejev, ki je obravna

val vprašanje sovjetske litera
ture v luči kritike in samokri
tike, kot je to v navadi vsake
ga sovjetskega človeka. Prav 
posebno je podčrtal velike ko
rake naprej, ki so jih ruska, 
ukrajinska, beloruska in vse li
terature narodov ZSSR napra
vile v teh letih.

V sredo je spregovoril tudi 
član Politbiroja Beria, ki je 
dokazal, kako- se lahko naglo 
razvijejo narodi, ki .so se osvo
bodili izpod imperialističnega 
jarma. Kot primer je navedel 
5 vzhodnik republik! Kazakista- 
na, Uzbekistana, Kirgizije, 
Turkmenije in Adžerbajdžana.

Te dežele pred Okt. revolu
cijo niso imele industrije, 
kmetijskih strojev, namakalnih 
naprav itd. Po tridesetih letih 
sovjetske oblasti je v teh re
publikah 120.000 traktorjev in 
25.000 kombajnov. Skupno ima
jo 17 milijonov prebivalcev in 
proizvajajo več elektrike kot 
Egipt, Turčija, Iran in Afga-

RAZKR1TJA ITALIJANSKEGA LISTA »'CORRIERE D’INFORMAZIONE”

IZROČITEV CONE A ITALIJI 
na podlagi sporazuma Tilo-Eden

Angleški zunanji minister bo sporočil vest rimskemu poslaniku - S tem se dokazuje 
upravičenost naših obtožb - Onemogočiti ie treba izvajanje sporazuma, ki bi uničil STO

Iz Londona nam te dni pri- pravi, da je tržaško vprašanje
ha.ja vznemirljiva vest, Mi
lanski «Corriere dTnforma- 
zione» od 6-7. t. m. je sporočil, 
da bo britanski zunanji mini
ster Eden v najkrajšem času 
sprejel italijanskega poslanika 
v Londonu Brosia, g,a obvestil 
o novi situaciji in predvsem o 
novih perspektivah v zvezi s 
tržaškim vprašanjem.

Iz istega vira se je tudi zve
delo, da je Tito v razgovorih 
z Edenom izjavili, da se ne na
merava umakniti iz cone B in 

mir stotine milijonov partì-1 da smatra to področje kot se-
zanov miru.

«V delovanju
stavni del Jugoslavije, 

za ohranitev «Corriere d’informazione»

CIMPREJ SE MORAJO ZGRADITI 
none stavbe za slowenske šole

Najpotrebnejše so slovenske višje srednje šole

^jj - se bori.

f/VjfSala s porazom fašističnih | učenci, pa je vprašanje Šolskih

Čeprav mnogo počasneje, kot 
je bilo potrebno, a vendarle ra
stejo po vojni v Trstu nova šol
ska poslopja. Moderne, zračne in 
obsežne nove osnovne šole so 
zrasle pri Sv. Ani, na Pončani 
(ul. Abro) ter v Kolonji obenem 
z lepim otroškim vrtcem; sedaj 
pa je v zidavi veliko šolsko po
slopje pri Sv. Ivanu. Poleg tega 
je bilo temeljito preurejenih še 
več drugih šol, kot n. pr. po
slopja klasičnega liceja «Dante», 
šol v ul. San Francesco, ul. Ri- 
smondo in druga. Čeprav so s te
mi gradnjami dobile lastno stre
ho številne šole z več tisoč

še vedno eno izmed

najnujnejših vprašanj javne u- 
prave. Tako čakajo uresničitve te 
dve leti odobreni načrti za nova 
šolska poslopja na Greti, v Ro- 
colu in pri Sv. Jakobu, za ka
tere so si komunistični svetovalci 
v mestnem svetu toliko prizade
vali. Dalje so nekatere šolske 
stavbe še vedno zasedene po 
okupacijskih četah ali po brez
domcih, kot n. pr. pri Sv. Iva
nu, v Skoljetu in drugod.

Ce so vsi ti problemi nujni in 
so priznale tudi oblasti, pa ob
staja še nujnejši problem, ki pa 
ni imel sreče, da bi užival pod
poro ali vsaj razumevanje voja
ških in civilnih oblasti, Ta pro
blem so primerni prostori za slo-“talcev, kar je iz številnih I gradenj

i V'jl
s» Ji

^imerikanei prekinili
-A
f/kgajanja za premirje

ge-> Ji* i^KlNG — V sredo je 
V I,/1. William Harrison, ki vodi 

r -, riško delegacijo za iskleni- 
toemirja v Koreji, spo,ro- 

/orejsko-kitajski delegaciji 
'bacil redne seje, da je kl- 

jij./ncionistiičnii štab odločil 
I i/jhiitev pogajanj z:

,yi
gi’

nd«
----  pogajanj za premi-

Ij^bejal je, da se bodo po-

te

J nadaljevala le, ko bo
i^lsko - kitajska delegacija 
'LJela ameriški ultimatum o 
Vi'tih. Ta ultimatum krši 
S ^Vako konvencijo o izročit- 
;VSeh ujetnikov brez raz- 
V 'ker Amenikanlči hočejo 

'e del ujetnikov. Po tem 
'ts/bilu je .gen. Harrison za- 
'tfl:! sejno dvorano, ne da bi 
l'iSt 'ljudskim delegatom mož- 

- / \JOgovora.
Igriški imperialisti so že 

*asa pnipravljali ta 'korak,

ki zaostruje korejsko krizo. V 
zadnjem času so odkrito iz
javljali, da bodo prekinili po
gajanja za premirje, da bodo 
začeli obširne vojaške opera
cije proti Koreji, dia bodo za
čeli načrtno bombardirati Ki 
tajsko In da bodo zahtevali od 
drugih dežel povečanje voja
ških kontiingeratciv.

Radio Peking je že pred 
dnevi obtožil Amerikance, da 
pripravljajo prekinitev poga
janj, kar dokazujejo tudi letal
ski napadi na Mandžurijo. Od 
27. do 30. septembra je 392 
ameriških letal bombardiralo 
Mandžurijo, medtem ko je 1. 
oktobra prekršilo suverenost 
Kitajske kar 120 letal.

Prekinitev pogajanj s strani 
Aimerikancev pomeni, da ho
čejo ZDA nadaljevati in raz

širiti vojno na Daljnem Vzho
du. Zato pa se svet zaskrbljeno 
vprašuje, kakšne posledice bo 
imela ta odločitev.

Med tem- časom so v teku 
na osrednjem ,in zahodnem od
seku korejske fronte težki kra
jevni boji. Lntervencionistične 
čete so utrpele težke izgube 
in so se morale umakniti iz 
dveh strateških gričev na od
seku Coruona,, severno od 
'Seula.

Danes seja CK KP
Danes, v soboto 11. t. m. ob 

17. uri bo v Domu pristaniških 
delavcev seja Centralnega ko
miteja Komunistične partije 
STO.

venske šole. Čeprav je bilo — 
kot smo videli — v tej povojni 
dobi zidanih več lepih novih šol, 
nobena slovenska šola ni prišla v 
kokšno od teh stavb kljub nujni 
potrebi in neštetim intervenci
jam.

Rrav tako so naletele na gluha- 
ušeša neštete druge intervencije 
za izboljšanje Cesto nemogočih 
pogojev, v kakršnih se nahajajo 
slovenske srednje in osnovne šole 
ter vrtci.

Ud vseh poslopij je danes brez 
dvoma najbolj potrebno ono za 
slovenske srednje šole, zlasti še 
višje, to je gimnazijo, učiteljišče 
in trgovsko akademijo, ki se na
hajajo v ul. Lazzaretto Vecchio 
9 in II. Ta zgradba ni bila zidana 
za šolo in je v ta namen popol
noma neprimerna.

F zelo slabem stanju so nada
lje še nekatere druge slovenske 
šole in vrtci, kot na primer: os
novna šola na Istrski cesti, šole 
v ul. Scuole Nuove, vrtec v Sked
nju in drugi prostori.

Neštetokrat je bilo prikazano 
to stanje slovenskih šol pristoj
nim vojaškim in civilnim obla
stem. Tako so komunisti v trža
škem. občinskem svetu zahtevali, 
naj se med najnujnejšimi deli 
takoj začne z gradnjo poslopja za 
slovenske srednje šole, kakor tu
di, naj dobe tudi druge sloven
ske šole nove prostore odnosno 
naj se dosedanji prostori teme
ljito preurede, tako da bodo od
govarjali sodobnim zdravstvenim 
in vzgojnim predpisom. Do danes 
pa se ne občina, ne šolska oblast 
in niti vojaška uprava ni zavzela 
za to res nujno vprašanje. S 
tem so ponovno — če je bilo 
sploh še treba dokazov — doka
zale, da jih Slovenci prav. nič ne 
brigamo in da so jim naše po
trebe deveta briga. V prvi vrsti 
je seveda za to odgovorna voja
ška oblast, ki finansira javna 
gradbena dela.

To obupno stanje naših šol in 
popolno nezanimanje odgovornih 
oblasti nujno narekuje odločno 
akcijo za temeljito izboljšanje 
slovenskega šolskega vprašanja r 
splošnem in posebej še problema 
šolskih prostorov, notranje opre
me učil, knjig, itd. V to akcijo 
so v prvi vrsti poklicani naši 
vzgojitelji, starši in dijaki. Na
ravno je, da jih morejo v tem 
podpreti vsi ostali činitelji, kot 
so župani, svetovalci, kulturne, 
sindikalne in druge organizacije, 
časopisi itd. Pri tej akciji pa je 
nadvse važno, da se že vnaprej 
izločijo kakršne koli politične in 
druge špekulacije, ki so doslej po
kopale še vsako podobno akcijo.

BIS

z ? .šlo ponovno .na «mrtvo 
točko». Iz ameriških virov je 
londonski dopisnik lista zve
del, da -se bo Eden predi svo
jim sestankom z Bmsiem po
svetoval z ameriškim državnim 
tajnikom Achesonom. Zgleda 
tudi, da Eden ne namerava 
sporočiti Brosiu le novosti v 
zvezi s tržaškim vprašanjem. 
Ako vesti iz ameriških virov 
odgovarjajo resnici, pravi ve
dno isti list, se Združene dr
žave in Velika Britanija pri
pravljajo na resen korak, ki 
zahteva medsebojna posveto
vanja. Iz vsega tega ni težko 
domnevati, poudarja Ust, da se 
lahko tiče sklepa o odstopu vse 
cone A Italiji.

Članek poluradnega italijan
skega glasila, iki je marsikdaj 
zelo dobro poučen o mišljenju 
ameriških in angleških vodil
nih krogov, ni nič drugega kot 
potrdilo vseh naših dosedanjih 
avarii pred razkosanjem STO 
na podlagi londonskih sklepov.

Znano je, da se i ti.tofašistiè
na i rimska vlada ne mislita 
umakniti s svojega stališča gle. 
de «rešitve» tržaškega vpraša
nja. Rimska vlada zahteva uve
ljavitev «etničnega načela», 
«plebiscita» ali pa tristranske 
note. Beograjska vlada pa noče 
umakniti svojih čet iz cone B, 
zahteva slovensko podeželje 
cone A in kendominium za 
mesto Trst. V obeh deželah 
skušajo vladni krogi napiho
vati te sivoje zahteve pred ljud
stvom. Zato so si Baimi onemo
gočili urnik. Kot je sam Tito 
poudaril v svojih nedavnih 
govorih, bi vsak umik od se
danjega stališča pomenil težak 
udarec vladnemu vplivu v Ju
goslaviji.

De Gasperi pa ,se nahaja pred

parlamentarnimi volitvami, rejo odobriti tega nesramnega
Vsak umik pred Titom bi po
menil izgubo za demokristjan- 
sko stranko.

Rešitev v smislu članka mi
lanskega lista «Corriere dTn- 
formazione» pa bi rešila «u- 
gled» in «vpliv» De Gasperija 
in Tita. Tito hi lahko trdil pred 
jugoslovanskim javnim mne
njem, da ni «odstopil» od svo
jega stališča, De Gasperi pa 
bi 'lahko zapel samemu sebi 
slavo, češ da je dobil vso cono 
A. Istočasno pa bi bilo «rešeno» 
tudi vprašanje sodelovanja Ju
goslavije in Italije na voja
škem polj.u, kar predvsem leži 
na srcu Amerikancem

Vest, ki jo iz Londona pri
naša milanski list, dokazuje, 
da smo tudi tokrat imeli prav, 
ko smo trdili, da skušajo im
perialisti, Tito in De Gasperi 
«rešiti» tržaško vprašanje na 
po.dlagi londonskih sklepov, ki 
izročajo cono A De Gasperiju 
in cono B Titu

Zadeva je zelo resna za pre
bivalstvo STO. Ne smemo po
zabiti, da se bližajo italijanske 
parlamentarne volitve in da ni 
'izključena možnost kakega no
vega anglo-ameriškega volilne
ga «trika» v korist De Gaspe
rija. Ta «trik» pa naj bi to
krat pomenil definitivno raz
kosanje STO. V tej luči postaja 
vedno bolj jasno in ogabno iz
dajstvo Tita in njegove tolpe 
na ško-do našega prebivalstva 
in prav posebno 70.000 Sloven
cev, ki živijo v coni A. Tito 
se zoperstavlja spoštovanju 
mirovne pogodbe in ustanovit
vi STO, ker ga usoda tržaških 
Slovencev nič ne briga in ker 
mu je predvsem do tega, da 
zadovolji imperialistične go
spodarje.

Jugoslovanski narodi ne mo-

izdajstva in ga ne bodo odo
brili, ker je razkosanje STO 
naperjeno tudi proti njihovim 
interesom. Dokler ni prepozne 
ne moramo združiti in prepre
čiti .nesramno kupčijo. Zave
dati se moramo, da je usoda 
našega mesta in Ozemlja od
visna tudi od naše borbe. Ce 
do danes ni prišlo do razko
sanja, se moramo zahvaliti 
našim naporom in naporom 
ZSSR. Oba ta dva faktorja bo
sta lahko preprečila nadaljnje 
rovarjenje proti STO.

S. NOVAK

ni stan skupaj, k,i imajo veliko 
več prebivalstva. Samo Adžer- 
bajdžan, ki ima sedemkrat 
manj prebivalstva kot Turčija, 
proizvaja 4 krat več elektrike 
kot Turčija. V Uzbekistanu je 
na vsakih 1000 ha. posejanega 
polja 14 traktorjev, dočim jih 
je v Franciji 7, v Italiji 4, v 
Pakistanu in Indiji pa je le 1 
na vsakih 18.000 ha. Proizvaja 
se 21 stotov žita za vsak ha., 
medtem ko ga v Egiptu proiz
vajajo le 11 in v ZDA le 8!!! 
V Uzbekistanu se proizvaja 
več bombaža kot v Indiji, Pa
kistanu in Iranu skupaj. In 
poleg tega je tov. Beria naka
zal velikanski napredek v kul
turi, saniteti, stanovanjskem 
vprašanju. On je s tem hotel 
dokazati, da ni manjvrednih 
narodov na svetu, samo da se 
jim nudi možnost sproščenja 
narodnih energij.

V sredo zvečer je Kongres 
odobril poročilo Malenkova, v 
četrtek zjutraj pa referat Mo- 
skatova. V četrtek so pozdra
vili kongres Lonigo za KPI, 
Liu Sao Ci za KPK in Gott
wald za KP Češkoslovaške. V 
četrtek je tov. Saburov podal 
svoj referat o V. petletnem na. 
Črtu. kateremu je v četrtek po
poldne 'n ves petek sledila di
skusija.

Proslave 
XIX. kongresa

V okviru proslav XIX. kon
gresa Komunistične partije 
Sovjetske zveze bodo danes, v 
soboto 11. t. m. naslednji praz. 
niki:

Ob 20. uri v TREBČAH. Go
voril bo tov. Henrik MALA
LAN.

Ob isti uri v Kulturnem kro
žku «RINALDI». Govoril bo 
tov. Ernesto RADICH.

Tov. Vidali v Toscani
LIVORNO — V nedeljo zju

traj je tov. Vidali pred ogrom
no množico ljudi govoril v 
Piombinu o tržaškem vpraša
nju. V ponedeljek je tov. Vi
dali govoril tudi v mestecu 
Poggibonsi. Povsod je bil tov. 
Vidali deležen velikih manife
stacij simpatije.

OD TEDNA
PETEK, 3. oktobra: Sovjetska 

vlada je naslovila ZDA noto, s 
katero zahteva odpoklic ameri
škega veleposlanika v Moskvi 
Kennana, ki je pred dnevi podal 
v Berlinu provokatorske izjave, s 
katerimi je primerjal sovjetski z 
nacističnim režimom; Acheson je 
izjavil, da vlada Zda ne namera
va odpoklicati Kennana; ameri
ški uradni listi zahtevajo, naj 
ameriška vlada najde formulo za 
podvzem ukrepov proti sovjetske
mu veleposlaniku Zarubinu — V 
Pikingu je žena Sun Jat Sena ot
vorila konferenco miru za Azijo 
in tihomorske dežele, na kateri 
je prisotnih 400 delegatov iz 37 
dežel — Bonnski uradni krogi so 
sporočili, da bodo angio-ameri- 
Ske oblasti osvobodile poleg 
Kesselringa, Mannsteina in Ma- 
ckensena tudi vojne zločince Li
sta, Falkenhorsta in Mayerja 

SOBOTA, 4. oktobra: Na konfe
renci miru v Pekingu so številni 
delegati dokazali, da so Ameri- 
kanci z blokado proti Kitajski po
stali edini gospodarji kolonialnih 
in polkolonialnih dežel, ki jim po 
najnižjih cenah ropajo naravna 
bogastva — Agencija «Nova Ki
tajska» je sporočila, da so Arne-

POBELJEN GROB

Titofašisti kar kipijo od jeze, 
ker jim gre kongres VKP(b) 
strašno na živce. Zavedajo se, 
da so pritlikavci, ki so jim ure 
štete. Zelo radi bi grizli, a ne 
morejo, ker jim je mednarodno 
socialistično gibanje izbilo že 
vse strupene zobe. Zato pa si
kajo na desno in levo svoje 
pljunke in s tem skušajo obr
niti nase vsaj nekaj tiste pozor- 
hosti, ki je v teh dneh osredo
točena okrog Kongresa Boljše- 
viške partije. V «svetem» ogor
čenju pridno paberkujejo iz a- 
meriških in angleških listov in 
tako tudi v tem dokazujejo, da 
nimajo lastnega mnenja. Postali 
so stoodstotni Amerikanci For- 
restalovega tipa, ki se jih ne
mir loteva samo, če slišijo ime 
Sovjetske zveze. V svojih bed
nih časopisnih pokvekah sku
šajo celo zamolčati Kongres 
VKP(b), kar s- ne upajo niti 
najbolj reakcionarni listi. Tudi 
v tem dokazujejo, kako so niz
kotni in degenerirani.

Pri vsej tej patentirani 
revščini pa se je našel naš do
bro znani ««pobeljen grob», po 
domače hreščeči možicelj, ki se 
je s svojo znano «globokoumno
stjo» spravil na članek tov. Sta
lina o «ekonomskih problemih v 
SZ». To človeče, ki Stalinovega 
članka ni niti .prebralo, ker pri 
nas ni bil v celoti objavljen,
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skuša igrati vlogo «blagorod
nega» kritika. Ta vloga pa mu 
pristaja kot cirkuškemu klovnu 
vloga resnega možakarja. Jezi 
se da je kaj, ker se tov. Stalin 
ni spomnil nanj in ga ni vzel 
za «svetovalca» pri sestavljanju 
članka. Zato je napisal v «slov. 
Piccola» od 9. t. m. dolgovezen 
protest, v katerem pravi, da 
Stalin... ni nič povedal, ni od
govoril... na njegova vprašanja 
in da se sploh Stalin ne more 
kosati... z njim,. To je pač zgod
bica bolhe in slona; in da si ne 
bi kaj domišljal, kot je nava
jen, mu naravnost povemo, da 
on prav gotovo ni slon. V svoji 
veličini se je «pobeljen grob», 
alias hreščeči možicelj spravil 
tudi nad «moralno strukturo 
sovjetskega kominformističnega 
vodstva». Prav on, ki si je v 
znaku «titovske morale» kupil 
Topolino, prav on, ki v znaku 
uslužnosti pred Amerikanci ne
gira protislovja med kapitali
stičnimi deželami, t. j. med Ita
lijo in Jugoslavijo, med Nem

čijo in Francijo, med Anglijo in 
ZDA itd., prav on, ki s pa
berki iz Bernsteina negira raz
redno borbo, zakon o družbenih 
revolucionarnih spremembah, in 
hoče prikazati ZDA kot «naj
bolj demokratično državo na 
svetu» itd. Vsaj bi molčal in 
se ne smešil pred svojo lastno 
publiko, ki ga ne smatra za 
resnega človeka z zdravo pa
metjo. O Stalinu in socializmu 
pa bo lahko govoril, ko si bo o 
sebi malo manj domišljal, ko 
ne bo več menil, da je popek 
Trsta in ko ne 'bo več rinil na
prej kot furmanov konj, ki ima 
zastrte oči in posluša le bič in 
ukazovalni glas gospodarja.

«POROČEVALČEVO»
ZAČUDENJE

«Slov. Poročevalcu» od 5. t. 
m. se je nenadoma razlil žolč, 
ker je moral komentirati izja
ve tov. Togliattija v zvezi s tr
žaškim vprašanjem. Prav poseb
no togotno je postalo njegovo

lajanje, ko je moral komentirati 
Togliattijevo trditev, da so bili 
«jugoslovanski voditelji pripra
vljeni priznati italijansko suve
renost nad vsem STO». Iz zaga
te se skuša izvleči z ugotovitvi
jo, da «takšnih ali podobnih po
gojev jugoslovanski voditelji 
niso ne postavljali ne spreje
mali niti leta 1946». Dejstvo pa 
je, da je tov. Togliatti tole iz
javil, da beograjska vlada molči 
kot mutec in da vse zgleda, da 
je bilo prav tako. In potem 
naj pridejo zagotovljati, da no
čejo dati cone A STO Italiji, 
ko so ji hoteli prepustiti celo 
vse STO!!!

KRVAVA ODLIKOVANJA
«Slov. Piccolo» 9. t. m. nas 

pompozno obvešča, da je fran
coski general Blane, ki se mudi 
na obisku v Jugoslaviji, izročil 
v teku nekega banketa Gošnja
ku, Popoviču in polk. Radova
nu «visoka jrancoska odlikova
nja častne legije». Ista odliko
vanja izročajo francoski gene
rali francoskim vojakom, ki se 
«izkazujejo» proti vietnamske
mu ljudstvu z obglavljanjem 
moških in žena, starčkov in 
otrok. Za vsakega obglavljene
ga partizana ali Vietnamca - red 
francoske častne legije. Nič 
čudnega torej, da so ta krvavi 
red dobili tudi Gošnjak, Popo
vič, Radovan. Svoji k svojim.

rikanci od februarja do danes 
ubili ali ranili v Koreji preko 
1200 ujetnikov — Zvedelo se je, 
da ob eksploziji angleške atom
ske bombe (2. oktobra) niso 'bili 
prisotni ameriški predstavniki, 
ki jih Angleži niso hoteli pova
biti.

NEDELJA: 5. oktobra: Predsed
nik ZSSR Svernik je prispel v 
Berlin, kjer se bo udeležil pro
slav ob 3. obletnici Nemške dem. 
republike; v Berlin so prispeli 
tudi vidni predstavniki ljudskih 
demokracij. — 50 voditeljev egip
tovske vafdovske stranke je iz
javilo, da se pokorijo Nagibu — 
Angleška vlada je odgovorila na 
noto Mosadeka; odgovor pravi, da 
mora vlada podrobneje preučil i 
vprašanje petrolejskega spora.

PONEDELJEK, 6. oktobra: V 
Berlinu je predsednik ZSSR Sver 
nik na proslavi 3. obletnice usta
novitve NDR dejal, da je gotov, 
da se bo enotnost nemške države 
uresničila — Voditelji Vafda so 
dejansko kapitulirali pred Nagi
bom, ker so s formulo «častnega 
predsednika» izključili Nahasa iz 
stranke

TOREK. 7. oktobra: Iz uradnih 
statistik OZN je razvidno, da se 
je v dveh letih življenje v Ita
liji podražilo za 15 odst. — Mili
jon ljudi se je v Berlinu udele
žilo povorke òb proslavi 3. oblet
nice NDR — Ameriška vlada je 
morala napraviti korak nazaj v 
zadevi Kennana; poluradno je 
sporočila, da bo njegovo mesto v 
Moskvi «začasno» zavzel Shaughe- 
nessy, ameriški odpravnik poslov 
v Moskvi; Kennan pa bo še ne
kaj časa sledil sovjetskim zade
vam iz Zah. Nemčije.

SREDA, S. oktobra: V šestem 
dnevu konference miru za Azij
ske in tihomorske države so dele
gati poslušali intervencije dele
gatov ZSSR, Iraka, Irana in lz 
racla. — V Genovi se je zaključil 
kongres italijanske socialdemo
kratske stranke (PSDI), na kate
rem je z intrigami, izsiljevanjem 
in obljubami zmagala struja Sa- 
ragata, ki nasprotuje proporčne- 
mu volilnemu sistemu in je po
drejena demokristjanom

ČETRTEK, 9. oktobra: Iranski 
zunanji minister Husein Navav 
je podal ostavko — Ministrski 
predsednik ene izmed nemških 
pokrajin je pred parlamentom 
dokazal, da so Amerikanci orga
nizirali «Zvezo nemške mladine», 
t.j. nacistično organizacijo, ki je 
imela nalogo, da umori vidne ko
munistične in socialdemokratske 
voditelje — Francoska vlada je 
sporočila ZDA, da zavrača neko 
ameriško noto. ki je bila vse
binsko in oblikovno «nedopust
na»; ne ve se, kaj je nota za
htevala.
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Širijo se pobude in obveze komunistov
počastitev Leninove in Stalinove partijeza

Za naš tisk smo nabrali preko pol drugi milijon lir - Pozdravna pisma in obveze 
sekcij Magdalene, Nabrežine, Doline, Sv. Ane, Kolonkovca - Konferenca prof. Doninija 
v Kinu ob morju - Konference o ZSSR v mestu in na podeželju - Seznam prispevkov
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Tudi v tednu pred otvorit
vijo XIX. kongresa velike Par
tije Lenina in Stalina so po
slali tržaški komunisti veliko 
število brzojavk in pisem, v 
katerih je izražena vsa ljube
zen, spoštovanje in hvaležnost 
delovnih množic našega mesta 
za vztrajno borbo, ki jo vodi 
Sovjetska zveza na čelu z Bolj- 
ševiško partijo in tov. Stali
nom v obrambi miru. Tržaški 
komunisti in demokrati pa so 
dolžni sovjetskim n-aordom in 
tov. Stalinu še posebno hvalež
nost za njihovo stalno prizade
vanje glede pravične rešitve 
perečega tržaškega vprašanja, 
in ta hvaležnost je prišla še 
posebno do izraza ob tem 
važnem mednarodnem dogod
ku, ko se izkoriščane sile dela 
zavedajo velikega pomena, ki 
ga ima kongres Boljševiške 
partije za delovne množice vse
ga sveta.

Slovenski in italijanski ko
munisti nabrežinske sekcije so 
imeli v tem tednu izredni par
tijski plenum s katerega so 
poslali Komunistični partiji 
ZSSR zahvalno pismo tudi v 
imenu delovnega ljudstva o- 
kraja. Tovariši navedene sek
cije obljubljajo, da bodo sle
dili vzgledu velike Boljševiške 
partije v svrho tesnejše in bolj^ 
še povezave z delovnimi mno
žicami, ker se zavedajo da 
bodo ostali na ta način vred
ni pripadniki velike družine 
socializma. S še večjim elanom 
bodo popularizirali med ljud
stvom velika mirnodobska de
la Sovjetske zveze in dežel 
ljudske demokracije.

Tovariši iz sekcije Sv. Ane 
v svojem pismu še posebno 
podčrtujejo pomen kongresa 
VKP/b, ker je to istočasno 
kongres vseh narodov sveta, 
ki se borijo za ohranitev mi
ru. Zagotavljajo obenem, da se 
bodo vztrajno borili in raz- 
krinkovali vse spletke impe
rializma in njegovih hlapcev

munistični partiji ZSSR. Ra
zen obvez, o katerih smo že 
poročali, so se zavedni do
linski tovariši obvezali, da bo
do na čast kongresu razdelili 
do 21. decembra vsem članom 
nove partijske izkaznice in pri
dobili obenem deset novih čla
nov za KP.

V mestu in na podeželju se i pri Sv. Jakobu, na Opčinah, v 
še vedno vrstijo številne kon- Camporah in Barkovljah itd.
ference, ki jih organizirajo 
krajevne sekcije na čast XIX. 
kongresu Boljševiške partije. 
Razen tega so bili prejšnjo so

boto posebni krajevni prazni
ki in sicer v krožku Tomažič,

«Posamezne zahteve demo
kracije, vključno zahteve sa
moodločbe, niso absolut, mar
več del celote svetovnega de
mokratičnega pokreta (in da
nes: celote socialističnega
pokreta). Možno je, da je del 
v določenih posameznih pri
merih v nasprotju s celoto, 
tedaj ga je treba odbiti».

V. I. LENIN

Tita in De Gasparija, ki sku
šajo barantati z našim Ozem
ljem za napadalne cilje proti 
ZSSR in ljudski demokracijam.

V pismu, ki ga je poslala 
sekcija iz Magdalene CK 
VKP/to so vnesene obveze za 
izpolnitev konkretnega delo
vnega načrta. Tovariši se ob
vezujejo, da bodo zvišali širje
nje našega tiska za 20 odst., u- 
trdili gibanje partizanov miru 
ter pojačali borbo za spošto
vanje in izvedbo mirovne po
godbe z Italijo, to je za do
končno ustanovitev STO. V 
svrho razširjenja simpatij do 
SZ bodo nadalje organizirali 
vrsto konferenc in kulturnih 
manifestacij, ki bodo znatno 
pripomogle k boljšemu spozna
vanju velikanskih realizacij v 
ZSSR. Med drugimi so poslali 
pozdravna pisma kongresu 
VKP/b tudi tovariši iz sekcije 
na Kolonkovcu in celice Pa- 
storčič, ki spada pod sekcijo 
na Barieri.

Tudi člani KP dolinske ob
čine so poslali s svojem ter 
v imenu vseh demokratičnih 
občanov pozdravno pismo Ko-

Odkritje spomenika padlim v N.O.B. pri Domju

Na mestnih in okoliških zido
vih pa so se pojavili številni 
lepaki, ki izražajo navduše
nje tržaških delovnih množic 
za kongres, ki predstavlja dra
gocen prispevek k stvari miru.

V okviru proslav kongresa 
Boljševiške partije je bila v 
nedeljo zjutraj v Kinu ob mo
rju dobro obiskana konferen
ca prof. Doninija, ki je obra
vnaval povsem sodobno snov 
politike miru Sovjetske zveze. 
V svojem lepem govoru je 
prof. Donini prikazal v jasni 
luči in preprostih besedah vse 
pridobitve, ki so jih dosegli 
sovjetski narodi ter pri tem v 
živih slikah opisal razne do
godke, ki jih je doživel za časa 
svojega obiska v veliki domo
vini socializma. Z vrsto do
kazov je docela pobil vsa pro
pagandna gesla sovražnikov tei 
osvetlil politiko miru, ki jo 
vztrajno vodijo sovjetski na
rodi pod vodstvom velikega 
učitelja tov. Stalina. Orisal je 
obenem pomen sedanjega kon
gresa Boljševiške partije, ki

TUDI V BRAZILIJI 
gospoduje yankee

Četrta točka Trumanovega programa je spremenila deželo v polkolonijo 
ZDA - Ameriška strateška oporišča se nahajajo v vseh pokrajinah

SAN PAULO, oktobra - Vo
ditelji ZDA so v svojih vojnih 
načrtih rezervirali važne nalo
ge deželam Južne Amerike, ki 
jih hočejo izkoristiti kot vir su
rovin in človeškega materiala.

Amerikanci se predvsem za
nimajo za Brazilijo, ki je naj
večja in najbogatejša dežela 
Južne Amerike. S podpisom 
sporazuma med ZDA in Bra
zilijo o «pomoči» po 4. točki 
Trumanovega programa, se je 
položaj v tej deželi znatno po
slabšal. Ameriški svetovalci de
jansko kontrolirajo finance, in
dustrijo, transporte in kmetij
stvo dežele.

Po washingtonskih načrtih se 
Brazilija mrzlično militarizira- 
V San Paulu se je večina pod
jetij lotila vojne proizvodnje. 
Med drugimi je «Companhia 
Nacional de Forjagem de Aco 
Brasileiro» začela proizvajati 
municijo. Podjetje «Pirelli» de
la za ministrstvo letalstva. 
Družba «Companhia Laminacao 
Nacional de Metaes» je začela 
proizvodnjo orožja, isto dela 
tudi družba «INA». Poleg teh 
je še veliko drugih družb, ki 
so prejele sama vojaška naro
čila

Rudniki Brazilije so postali 
podružnice ameriške vojne in
dustrije. Brazilija izvaža v Z 
D A ogromne količine strate
škega materiala kot mangana, 
železne rude, industrijskih dia
mantov, volframija in monazi
ta, ki ju izkoriščajo za atomsko 
energijo. Vse civilne gradnje 
so koordinnrane po ameriških 
strateških načrtih. List «Eman- 
cipacao» poroča, da načrti «me
šane» komisije za uveljavitev 
4. točke Trumanovega progra
ma predvidevajo reorganiza
cijo in obnovo brazilskih želez
nic za to, da se olajša izvoz 
strateških surovin v ZDA.

Drugi znak vedno večje mi-

ZA VSAKEGA NEKAJ..

Novi diplomirani pes — Tito (Komsomolskaja pravda)

litarizacije Brazilije je sistema
tično večanje vojnih kreditov. 
Ministrstvo za letalstvo je 1951 
prejelo 1935,4 milijonov cru- 
zeirosov, za 1953 pa 2249,9 mi
lijonov; vojno ministrstvo je 
1951 prejelo 3723,4, za 1953 pa 
4275,1 milijonov cruzeirosov; 
ministrstvo za mornarico je 1. 
1951 prejelo 1845,9, za 1953 pa 
kar 3048,3 milijonov. Velike 
kredite so dobila tudi druga 
ministrstva, ki jih uporabljajo 
v vojne svrhe. Ministrstvo za 
prometne zveze bo n. pr. s 
svojimi krediti gradilo vojaš
nice.

Kot pohlevni hlapci ZDA vo
ditelji Brazilije povečujejo 
število vojaštva.

Brazilska vojska je vsa v 
rokah Pentagona. Ameriški 
gen. Charles Mullins jr., pred
sednik brazilsko - ameriške vo
jaške komisije ima nalogo, da 
«standardizira» orožje in pra
vila brazilske vojske. On inšpi- 
cira vojsko, vodi njene mane
vre, postavlja poveljnike. Ame
riški mornariški oficirji vodijo 
brazilsko mornarico. Gen. Do
nald pa vodi brazilske letalske 
sile.

Zaradi vsega tega se v Bra
ziliji stalno slabša življenje 
prebivalstva. Posredni in ne
posredni davki predstavljajo 
79,6 odst. dohodkov proračuna 
za leto 1953. Celo po vladnem

glasilu «Correlo da Manha» se 
odst., stanarina se je povišala 
je življenje od marca 1950 do 
maja 1952 podražilo za 45,83 
za 141 odst., cene jestvin so- se 
od- 1945 do maja 1952 poviša
le za 305 odst.

Delovni ljudje si nesramno 
izkoriščani. Med njimi vlada
ta lakota in 'beda. Zato so ve
dno v teku stavke in protestne 
manifestacije. 12. avgusta je 
bila v mestu Rio Grande pro
glašena splošna stavka. Poli
cija je nastopila in streljala 
proti stavkajočim,. Ubila je 3 
delavce in jih ranila 20. V Rio 
de Janeiro je bil «marš lako
te». Velike stavke so se vršile 
med železničarji. Vsi delovni 
ljudje Brazilije zahtevajo iz
boljšanje delovnih in življenj
skih pogojev. Zato zahtevajo od 
vlade, naj se prenehajo vojne 
priprave in naj se Brazilija 
osvobodi izpod ameriškega 
škornja. Pri tem so delavci za
čeli uživati podporo dela na
cionalne buržoazije, ki je na
veličana sedanjega ameriške
ga poveljevanja po Braziliji. 
Prav tako -se to nezadovoljstvo 
odraža tudi v vojski, kjer so 
oficirji začeli odkrito protesti
rati proti ameriškemu vmeša
vanju. Brazilske delovne mno
žice se odiločno bo-rijo za dose
go svobode, neodvisnosti in 
miru. ALVARO SILVEIRA

predstavlja nov korak naprej 
k izgradnji komunistične druž
be. Svoj govor je zaključil s 
to-plim pozivom za ohranitev 
miru in zaupanjem v zmožnosti 
milijonov in milijonov ljudi v 
svetu, ki bodo znali obvarovati 
to največjo dobrino človeštva. 
Pri tem je še opozoril na kon
gres narodov za mir, ki bo 
čez par mesecev na Dunaju. 
V tem trenutku mednarodne 
napetosti — je dejal v zaključ
nih besedah prof. Domni — 
moramo združiti vse svoje sile 
brez razlike na politična pre
pričanja, da ne bomo jutri lo
čeni obračunavali med seboj s 
topovi.

Da je kongres Boljševiške 
partije globoko občuten med 
tržaškimi komunisti, nam med 
drugim pričajo nove obveze, 
ki so jih prevzele nekatere 
sekcije in celice glede finančne 
podpore našemu tisku. Tržaški 
proletariat hoče tudi s tem 
proslaviti zgodovinski dogo
dek na čim boljši način. Za 
demokratični tisk smo nabrali 
poldrugi milijon lir, kar ne
dvomno predstavlja, upošteva
joč težke gospodarske razmere, 
ki vladajo na tem strateškem 
oporišču-,, pomemben uspeh. 
Sekcije in celice pa niso s 
tem zaključile svojega dela, 
marveč v pretežni večini po
spešujejo svoja prizadevanja 
za uresničitev tistih ciljev, k; 
so si jih postavile v svojih de
lovnih načrtih. Tudi sekcije, 
ki so bile prejšnji teden v 
splošni lestvici na zadnjih me
stih so večinoma napredovale 
Ni dvoma, da bodo v razdo
bju, ki nas še loči cd zaključka 
te akcije, častno izpolnile 
vse. svoje obveze.

Pred nami je zemljevid Jugo
slavije. Pokrivajo ga številni ma
li krogi, ki ne označujejo mest 
ali vasi, marveč velike ječe, mu
čilnice in koncentracijska tabori
šča. Ta zemljevid je bil razobe- 
šen v Bolgariji na razstavi «Ti
tova klika brez krinke»

Fašistična tolpa Tiia-Rrankoviča 
je pokrila vso Jugoslavijo z je
čami in koncetracijskimi tabori
šči. V ječe so spremenili številne 
kamenite stanovanjske hiše ter 
obnovili stare turške trdnjave in 
njihove bunkerje. In spet se, 
kot za časa turškega vladanja 
v davni preteklosti po starih ka- 
menitih zidovih razlegajo zvoki 
okov, kriki jetnikov in stoki mu
čenih pripornikov, najboljših 
predstavnikov jugoslovanskih na
rodov.

250.000 - četrt milijona ljudi 
ie iz dneva v dan podvrženih 
groznim mukam v titovskih 
Oswienczinih in Majdanekih, s 
pomočjo katerih skuša fašistično 
■špijonska klika Tita-Rankoviča, 
izpolnjujoč ukaze prekooceanskih 
bankirjev, obdržati oblast v svo
jih rokah in streti rastoči odpor 
narodov Jugoslavije.

Tito in Rankovič sta prekosila 
svoje «duhovne očete», Himm- 
lerja in prekoocenske jetničarje, 
ker sta spojila v en sam sistem 
krvave «izkušnje» srednjeveških 
trinogov m izpopolnila metode 
mušenja v hitlerjevskih bunker

jih in taboriščih smrti z najno
vejšimi «iznajdbami» ameriških 
mučilnic. Amerikanci se o tem 
lahko z lastnimi očmi prepričajo.

Nedavno so beograjski voditelji 
priredili slavnosten sprejem rav
natelju kalifornijskih ječ. On se 
je zadržal v Jugoslaviji kot «o-

žvenket težkih okov, s katel 
so zvezali zaprte domoljube».

Ta satanska iznajdljivost 1 
grajskih krvnikov je brezuspd

Objavljamo nadaljnji seznam 
prispevkov, ki so jih poslale 
posamezne sekcije: sekcija Cu- 
riel je položila vsoto 53.968 ter 
izvedla s tem svoj delovni 
načrt s 64 odst.. Naj omenimo, 
da je celica železničarjev, ki 
spada pod gornjo sekcijo že iz
polnila svoj delovni načrt. N-a 
čast kongresu pa se je sedaj 
obvezala, da ga bo presegla za 
25 odst.. Celica v Lonjerju je 
položila nadaljnjo nabrano vso
to 7.255 lir ter s tem- prese
gla svoj načrt za 25 odst.. 
Uspeh lonjerskih tovarišev je 
tem pomembnejši, ker so tito- 
fašisti vedno smatrali Lonjer 
kot svojo trdnjavo. Neizpod
bitna dejstva pa nam dokazu
jejo, da so se tudi tokrat po
šteno ušteli.

Celice sekcije Tomažič so po
slale naslednje nadaljnje zne
ske: cel. Facchin 2.030, cel. Ca
stagna 1.400, cel, ECA 1.250, 
cel. Kneipp 400, cel. Valdema- 
rin 700. Iz Mačkovelj so po
slali 1.585. Skupina demokra
tičnih trgovcev pri Sv. Jako
bu je darovala 7.500 lir, tov. 
Paoli Maria (cel. Blažina) lir 
1.950, cel. Merlaki 1.350. Delav
ske zadruge lir 2.600.

Sekcija Magdalena je posla
la 4. -polog 12 tisoč lir in s

Se nadaljuje na 4. strani

Ideološka vzgoja je predvsem, borba, ki jo je treba voditi 
v naših mislih med ideologijo proletariata in drugimi ideolo
gijami. To je borba nasprotujočih idej in mentalitet, ki odražajo 
gospodarske in politične zahteve različnih razredov določene 
družbe. Izid te borbe, o kolikor se nanaša na ideološko vzgojo 
članov naše Partije, mora predstavljati zmago ideologije pro
letariata in odstranitev vsake druge, pridobitev komunistične
ga gledanja na življenje in siet, to je zmago ideje in interesov 
Partije nad katero koli drugo idejo in katerim koli drugim 
interesom. Ce bi bil izid te borbe drugačen, bi član naše par
tije nazadoval in izgubil s tem kvalifikacije komunista

V teku vsake ideološke, politične in gospodarske borbe 
bodisi v Partiji ali izven nje si moramo stalno osvajati izku
stva iz revolucionarne prakse ter kontrolirati naše ideje, da 
vidimo, če točno odgovarjajo našim teoretskim načelom in in
teresom razredne borbe. Da se Ideološko vzgajamo, pomeni, 
da odpravljamo s študijem, razmišljanjem in analizo vsak 
odklon od marksistično - leninističnih načel, to je vse, kar bi 
lahko tudi v se tako majhni meri oviralo interese komunizma.

Kaj je osnovna naloga članov Komunistične Partije? Naša 
osnovna naloga je, da postavimo komunizem, to je da spreme
nimo sedanji svet v komunistični svet, kjer ne bo izkoriščeval
cev, zatiralcev, kapitalistov, imperialistov in fašistov. V ko
munistični družbi bo postalo vsako človeško bitje nesebično 
in zmožno ter si lahko pridobilo visoko kulturno in tehnično 
raven. Med človeštvom bo prevladoval duh medsebojne pomo
či in ljubezni. Ta nova družba bo nedvomno najboljša, naj
lepša in najbolj napredna o zgodovini človeštva. Nekateri 
vprašujejo: ali je mogoče uresničiti komunistično družbo? Mi 
odgovarjamo, da je mogoče. Vsa teorija marksizma-leninizm.a 
nam nudi znanstveno razlago, ki odpravlja vsak dvom in nam 
zagotavlja, da bo končni izid razredne borbe prinesel prav 
to družbo. Zmaga socializma v ZSSR nam konkretno potrjuje 
te možnosti.

Stvar komunizma je dolg, trd in težaven toda zmagovit 
razvoj borbe. Komunizem se namreč mora boriti z močnimi 
sovražniki, ki jih mora prej premagati. Brez te borbe ni mo
goče priti do komunizma, ker gre za neizbežen pojav v teku 
razvoja družbe, ki je razdeljena na razrede. Ustanovitev Ko
munistične partije, udeležba komunistov v borbah in njihova 
vodilna vloga — vse to so neizbežni pojavi, ki so navezani na 
zakone družbenega razvoja. Izkoriščevalci delavcev in člove
štva so zatirali in izkoriščali pretežno večino človeštva do ta
ke mere, da se izkoriščani in zatirani le s težavo preživljajo. 
Zaradi tega so se ti združili in organizirali, da se uprejo zati
ranju in izkoriščanju ter si priborijo pravico do življenja in 
razvoja. Ta borba je torej povsem naravna in predstavlja 
neizbežen pojav.

sebni gost» Rankoviča. Pred tem 
svojim obiskom je ameriški bi
rič inspiciral ječe in koncentra
cijska taborišča Južne Amerike, 
Japonske, Indije in Italije.

V Jugoslaviji se je ameriški ra
belj prepričal, da mu more nje
gov beograjski kolega šef UDB 
Rankovič v marsičem dajati lek
cije. Gost se je prepričal, da Ran- 
kovičeva koncentracijska tabori
šča in ječe niso le dobro založene, 
z najnovejšimi ameriškimi elek
tričnimi napravami za mučenje, 
marveč da se sedaj v njih uva
jajo tudi taka starejša sredstva 
za trpinčenje, kot n pr. mučenje 
z «italijansko vodo», ko prisilijo 
žrtev, da vsrkuje v pljuča vodo 
namesto zraka. Temu strašnemu 
mučenju so podvrženi številni po
litični priporniki v ječah Glav- 
njače, Zemuna, Ciganlije.

V Rankovičevih ječah in kon
centracijskih taboriščih so celice 
vseh vrst. Od teh celic so ene 
popolnoma p od zemljo, v drugih 
je nemogoče stati po konci, tretje 
so napolnjene z ledeno vodo co 
gležnjev pripornikov, v četrtih 
trume podgan ne dovoljujejo 
prlpo-nikom, da zaspijo niti mi
nute. V teh celicah je zrak iz- 
vanredno smrdljiv ...Duša kar 
otrpne, ko samo misli na to ne
človeško mučenje.

Ena izmed žrtev fašističnega 
terorja v Jugoslaviji pravi:

«V ječi sem pogostoma vso dol
go noč slišala krike in stoke pri
pornikov, ki so jih mučili in pre
tepali: slišaLa sem divje in pija
no roganje mučiteljev, titofa- 
Sistov.

V titovskih ječah in taboriščih 
nisem videla žena, ki jim ne bi 
za časa zasliševanja izbili zob, 
Neka mladinka mi je po zasliša
nju pokazala svoje okrvavljene 
noge in roke: s kleščami so ji iz
ruvali nohte.

V ječi UDB, ko so titovci gnati 
pripornike pred mojo celico, sem 
slišala žvenket kovine. To je bil

Na mesto v fašističnih ./ečo\',jt. 
koncentracijskih taboriščih —1
nih domoljubov stopajo novi 
ci. Z nobenimi, še tako stt* 
mi napravami za mučenje n1
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spremeniti Jugoslavijo v 
miru in socializma.
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Kmetje iz Revme in Oslavja 
bodo ostali na svojih poljih!
V zadnjem času poskušajo vo

ditelji ustanove «Ente Nazionale 
per le tre Venezie» na razne na
čine privesti najemnike zemljišč 
iz Pevme in Oslavja do tega, da 
bi do 10. novembra t. I. zapustili 
zemljišča, ki jih imajo v naje
mu. Vseh prizadetih najemnikov 
ie okrog 100. Večina njih se bavi 
s kmetijstvom in le nekaj je za
poslenih pri drugih delih.

Gori omepjena ustanova zahte- 
za izpraznitev, češ da ima v na
črtu preureditev in izboljšanje 
polja ter ureditev namakalnih 
naprav, «kar naj bi dvignilo pro
izvodnjo» Seveda se ustanova ne 
vpraša, kaj bi pomenila odtegni
tev polja prebivalcem Pevme in 
Oslavja, ki bi bili na ta način 
težko prizadeti. Na desetine kme
čkih družin bi ostalo brez zemlje 
in bi moralo iskati zaposlitve 
drugod.

Pustimo ob strani trditev, da 
ima ustanova «Ente per le tre 
Venezie» namen dvigniti proiz-

Psicefe Flik v Beogradu

vodnjo s preureditvijo in bonifi- 
ciranjem polja in pomudimo se 
raje ob načinu, s katerim posku
ša ta ustanova izpodriniti najem
nike s polja.

Krajevni voditelj ustanove An
seimi, ki dela seveda po navo
dilih, ki jih prejema na višjem 
mestu — in torej v krogih, zna
nih kot veliki nasprotniki vseh 
zahtev, ki jih stavijo kmetje — 
je pred nekaj dnevi ustme
no ukazal najemnikom, naj za- 
puste polja, ki jih imajo v naje
mu. Ko so se najemniki potom 
svoje stanovske organizacije Zve. 
ze neposrednih obdelovalcev 
zemlje, ki je včlanjena v «Con- 
federterro», uprli tej zahtevi, je 
Anseimi — ki se proglaša za «iz- 
urševalca ukazov» — poskušal 
ujeti na limanice prizadete na
jemnike s tem, da jim je izsta
vil posebne karte, na katere naj 
bi se podpisali ter se s tem ob- 
vezali, da bodo zapustili polja 
tekom 10. novembra t. I.

Marsikatera ženica je te karte 
tudi podpisala v odsotnosti mo
ža, misleč da gre za podaljšanje 
•najemninske pogodbe.
Vse to se je zgodilo v očitnem 
nasprotstvu z obstoječimi zakoni, 
ki podaljšujejo najemninske po
godbe. Za vsem tem pa se skriva 
težnja po izgonu slovenskih kme
tov s tamkajšnjega polja. To se 
pravi, da se ustanova poslužuje 
enakih metod kot za časa fašizma. 
Znano je, da je bila za časa fa
šizma ta ustanova orodje za «ko
lonizacijo» naše dežele.

Pevmski in oslovski najemniki 
so odločni v svojem stališču. 
Ostali bodo na svoji zemlji! S 
pomočjo sindikalne organizacije 
se dobo borili za dosego zaščite

pravic, ki jih imajo kot italijan
ski državljani!

Po zadnjih sestankih zaintere- 
sirancev in sindikalnih organiza
cij je prišlo do sklepa, da se je 
treba upreti ustrahovanju, s ka
terim rogovilijo razni organi. 
Razkrinkali bomo tudi vsak pre
kršek sporazumov in zahtevali 
spoštovanje zakonov.

«Confederterra», ki je enotna 
organizacija vseh poljskih delav
cev, bo storila vse, kar je v njeni 
moči za to, da bodo zaščitene pra
vice najemnikov, in se bo tudi v 
tem primeru borila kot po drugih 
pokrajinah proti reakcionarni 
ofenzivi agrarnih magnatov, ki 
se zaganjajo proti poljskim de
lavcem in proti agrarni rejormi.

E. SIMSIG

MANIFESTACIJA KOVINARSKIH DELAVCEV POSOŠKE POKRAJINE

Kongres FIOM v Tržiču
velik korak naprej k enotnosti
TRŽI C — V nedeljo je bil v 

Tržiču pokrajinski kongres 
Zveze kovinarjev FIOM. Kon
gresa se je udeležilo 130 dele
gatov iz vseh kovinarskih pod
jetij pokrajine ter številni po
vabljenci in drugo občinstvo. 
Zato je bil važna manifestacija 
ne le 4.200 včlanjenih kovinar
jev, temveč vseh delavcev po- 
soške pokrajine. Na njem so

VELIKA ZMAGA DELAVK 
V PODGORSKI PREDILNICI
GORICA Popoln uspeh e- tudi za številne druge delavke.

notne stavke tekstilnih delav
cev in široka solidarnost, ki jo 
je za stavkajoče manifestiralo 
vse prebivalstvo posoške po
krajine, ta prisilili vodstvo 
predilnic v Pod,gori, da je po
novno sprejelo na delo okrog 
100 delavk pod pogojem:, da bo
do zaposlene «dokler bo izgo
tovljena določena količina na
ročenega platna». Ta pogoj je 
vodstvo predilnic navedlo se
veda zato, da bi z njim prikri
to dejstvo, da je moralo kapi
tulirati zaradi odločnega in 
kompaktnega zadržanja delav
cev -in ostalega prebivalstva.

To je torej prva velika zma
ga, do katere je prišlo po za
slugi kompaktnosti delavk. 
Delavke bodo še nadalje vodi
le odločno -borbo; kajti onel 
vedo, da je v predilnicah dela 
ne le za tiste, ki so bile pono
vno sprejete na delo, temveč

Do tega bi prav lahko -prišlo, 
le da bi vodstvo predilnic opu
stilo prekomerno izkoriščanje 
delovne sile, ki v praksi pov
zroča tudi deklasacijo katego
rij številnih delavk. Zaradi se
danjega izkoriščevalskega na
čina dela, je mnogo specializi
ranih delavk prešlo v katego
rijo navadnih delavk in mno
go navadnih delavk v katego
rijo pomočnic. To pomeni, da 
so delavke oškodovane za 1000 
do 1500 lir pri vsaki dvoteden
ski plači.

GORICA — Poveljstvo fi
nančnih straž bo sprejelo v 
službo več mladincev iz gori- 
ške pokrajine. Prednost imajo 
tisti, ki obvladajo slovenščino 
in hrvaščino. Interesenti naj 
vložijo prošnjo na poveljstvo 
finančnih straž v Gorici, ul. 
Diaz 'i,

se razpravljala važna gospo
darska in politična vprašanja. 
Glavno poročilo je imel sekre
tar Bergamas,, kateremu je sle
dilo okrog 30 intervencij, kate
re so se nanašale na gospo
darska, sindikalna, socialna in 
politična vprašanja in so resno 
zanimala ne le kovinarje, tem
več delavce vseh strok, trgov
ce, gostilničarje, obrtnike in 
druge podjetnike, ki so odvi
sni od življenja in. razvoja ko
vinarske industrije.

Na kongresu se je raz ora v- 
I j alo tudi o veliki rak rani, ki 
posebno tare goriško pokraji
no, t. j. o brezposelnosti in o 
njenih posledicah. Nadalje o 
prekomernem in nedopust
nem izkoriščanju v raznih pod
jetjih, kot n, pr. v tovarni SA- 
FOG, o krizi na kmetijskem 
področju, kjer je v navadi še 
stari način obdelovanja zem
lje, mesto da bi se uvedli trak
torji,

Kongres je bil tem večje važ
nosti, ako upoštevamo vse raz
dejanje, ki so ga v vrstah trži- 
šk:h delavcev povzročili titov
ski provokatorji s svojim ro
varjenjem na -škodo vsega de
lavskega razreda. Obenem pa 
je bil ta kongres važen mej
nik na poti k zbližanju in zdru
ženju vsega delovnega ljud
stva naše pokrajine.

GORICA — Urad za delo v 
Gorici sprejema specializirane 
delavce za Argentino. Prednost 
imajo predvsem mehaniki, mi
zarji in strugarji v starosti.od 
18 do 40 let.

v

Šolske (Vesti
NOVO SOLSKO LETO

Na goriških srednjih šolah 
se novo šolsko leto prične v če
trtek, 16. t. m. s šolsko mašo 
ob 10. uri. Dijaki naj se zbe
rejo od 9.30 vsak na svoji šoli, 
od koder pojdejo v spremstvu 
profesorjev v stolnico.

K tej maši so vabljeni tudi 
starši in sorodniki dijakov. Na
slednji dan, v petek, bo pouk 
ob 8.30.

IZIDI IZPITOV
Na goriških srednjih šolah so 

v jesenskem izpitnem roku pre
stali:
Sprejemni izpit za v I. Licej:

BAUZON Edvard, CUMAR Eli
zabeta, CE-SCUT Ivan, FAGANEL 
Katerina-, LAGO Jožef, SGUBIN 
Gvido, SULIGOI Bogdan, DEL 
BENE Jožef.
Nižji tečajni izpit:

BAUZON Aldo, ERSETIG Jo
ško FR-ELETIC Ivan Karel, FUR
LAN Silverij, KOROŠEC Sergij, 
LEBAN Borut, PERIC Egon, 
RAC C ARO Jožef, CERNÌ C Emi
lija, CUK Tatjana, KLANJŠČEK 
Neva, LENARDI Marija, PAO- 
LETTI Nela, PETE ANI Lidija, 
RADETTI Marija, VALENTIN
ČIČ Bogdana, VI-SINT1N Lucija
na, ŽIGON Jolanda.
Zaključni izpit strokovne šole:

COTIC Marija, CVETREZNIK 
Bruno, DEAN Antonija, DRU- 
FOVKA Silvana, FLORENIN 
Alojzij, FURLAN Elvira, GAN
TAR Julija, GORJAN Ivan, KRA
VOS Klavdija, LENARDI Romul, 
MOZETIČ Ludvik, OCRETTI Re
nat, PAHOR Ivan, PAHOR Vir- 
gilij, PETEANI Jožef, PINTAR 
Marija, RADETTI Egid-ij, TA- 
BAI Ivan, TERCIC Valentin, 
TERPIN Ivan.

Izid matur bo objavljen v pri
hodnji številki.

BOLJITKEC
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TRETJA OBLETNICA L. R. KITAJSKE

»Podvojitev industrijske 
roizvodnje v treh letih

Kitajska pridela sedaj dovolj žita za domače prebivalstvo in za izvoz 
Do spomladi bo izvedena agrarna reforma - 14.000 km. obnovljenih prog

1. oktobra je L. R. Kitajska 
'Svila 3. obletnico svoje usta- 
tovitve. To obletnico so slavi- 

tudi vsi narodi na svetu, ki 
je zavedajo, da predstavlja L, 

Kitajska važen faktor miru 
boju proti mračnim silam 
jne. Tov. Cu En Lai, mini

strski predsednik in zunanji 
■mister L. R. Kitajske je ob 
'ki priliki dejal: «Naj nas pu- 
e v miru 20 let in naša deže- 
bo lahko tekmovala na vseh 
ljih z najmočnejšimi indu- 

Ifijskimi deželami sveta». De
la, ki hoče graditi industrijo, 

I hoče modernizirati polje- 
istvo, ki hoče izboljšati kul
tno stanje svojega prebival- 
Va, ki hoče dvigniti življenj- 
o raven svojih ljudi, ne 
ore misliti na vojno, ker 
Ùnà onemogoča vse to.

[Zato je L. R. Kitajska sku- 
bo s Sovjetsko zvezo najbolj- 

braniteljica miru na svetu, 
itajsko-sovjetsko nerazruš- 

iivo prijateljstvo pa je naj- 
pljši porok miru, bratstva in 
lobode za narode Azije in 
'teh kontinentov.
V treh letih svojega obstoja 
L. R. Kitajska napravila ve- 

kanske korake naprej. Kljub 
!ehiu da se že dve leti mora 
briti proti ameriški agresiji 

ipji' Koreji, s katero bi ZDA 
(letele zanetiti vojni požar po

S]ie 'sej Aziji in po vsem svetu, 
pJ.<| |e kitajsko ljudstvo ob 3. ob-
'ug'

,t ètnici 
jisii'hvil

den sistem socialnega zavaro
vanja. Oblasti, sindikati in de
mokratične . organizacije So 
zgradili številne nove bolnice, 
sanatorije, počitniške domove 
in stanovanja za delavce.

Socialistično gospodarstvo je 
sedaj odločujoče na Kitajskem. 
Država ima v svojih rekah od 
70 do 80 odst. težke industrije, 
40 odst. lahke industrije, u- 
pravlja vse železnice in 60 odst 
plovnih lini)

Agrarna reforma je bila iz
vedena na površini, na kateri 
prebiva 428 milijonov ljudi. 
V preteklosti so kmetje letno 
morali dajati veleposestnikom 

■preko 30 milijonov ton žita 
kot plačilo za zemljiško najem
nino.

Spomladi bo agrarna refor
ma izvršena po vsej deželi, ra
zen v nekaterih pokrajinah, 
kjer živijo nacionalne manj
šine.

Vlada nudi kmetom posojila, 
jim daje gnojila, orodje itd. S 
cmeč-kimi zadrugami kupuje 
vlada od kmetov višek proiz
vodov, da prepreči špekulacije 
mešetarjev.

Kmetje so se začeli organi
zirati v zadruge proizvajalcev 
zato, da lahko racionalno obde
lujejo zemljo. Agrarna reforma

osvoboditve Kitajske 
tudi znatne zmage na 

sUil*l)sp°darskem, političnem in 
-ugl Nturnem polju.

J* L. R. Kitajska je. presegla 
Medvojno kmetijsko in indu- 

»r^tijsko proizvodnjo. V teku 
-, s< leh treh let po ùstanovitvi ljud- 
en (lta republike se je skupna 

d«1 Rednost industrijske proizvod
ne več kot podvojila, medtem 

q0 je vrednost kmetijske pro- 
!žVodnje za 50 odst, večja kot 
!Jred Vojno. Prvič pò dolgih 
bšetletjih je bil' odpravljen 

I sak pasiv v proračunu, take. 
Jih je vlada lahko dodelila pre- 

50 odst. državnega prora- 
w ‘tria za narodno izgradnjo. In- 

hcija in špekulacije so bile 
opravljene. V prvih šestih 

■ Mesecih tega leta so se cene 
JJ^anjšale za 50 odst. in so se 

g«stal.ile na tej ravni.
IP j. V zadnjih treh letih ni bila 

kitajska le obnovljena, mar- 
'6č prenovljena. Sedaj lahko 

„ i ì’i'oizvaja precejšnjo količino 
116tia in strojev, meislitem ko- je 

Ju , Nj jeklo in premog le izva- 
3$ Ma. Kitajska proizvaja sedaj 
nei1* J°tnbaž in tobak v zadostni 

glicini za notranjo uporabo in
se

proizvodnja jekla, 
-,_0_ ..i strojev povečala 

iff 4 8-9 krat. Letos se je proiz- 
vdnja premoga in elektrike 

13 -izdvojila. Na koncu 1952 bo 
,, poizvodnja težke industrije ra- 

8 ;eh premoga presegla najvišje 
jel' ‘Multate, ki jih je Kitajska 
.,arflaj koli dosegla. Letošnja 
J ,foizvodnja bomtoaževin bo za 

3 j} odst. višja v primeri z 1949. 
'15 AOizvodnja papirja je za 3 
t,e 11 pol krat večja.

0 ^ Tudi v. poljedelstvu je Kitaj- 
?riha pa dosegla velike Uspehe. Ki- 
,ji ^iska že sedaj proizvaja do-

1 -*°lj žita za vseh 470 milijonov 
■- ,ff6bivalcev in ga lahko celo 
,1# jSVaža. V primeri z 1949 je bi-

3 Proizvodnja žita 1951 za 
jti ^ odst. večja, letos pa bo za 

: ‘ odst. večja.
( i Proizvaja tudi dovolj bi.m-

' 7a inrhistri in NiPJnva

’e,l?a industrijo. V treh letih
t/ ? letna

iz»8 *em,oga in

, n - za industrijo. Njegova 
pV pOizvodnja je bila 1951 za 

,2 odst. in ‘bo letos za 200 
j “st. višja kot 1949.

'j, Kitajska vlada je uresničila 
b< svoje gigantske načrte za 
p ’ ,eSulacijo voda. S tem je reši- 
„1# * pred stalno nevarnostjo 

p*li jo ne kmetov, ki jim je 
pl 5to zagotovila pridelek. Naj 

bthisiiimo, da so reke 1949 po- 
1 Svile površino 8 milijonov 

A’ektarjev. 1950 se je ta povr-ši- 
■ ij znižala na 4.600.000 ha. in 
»F, 1 Pa na 1.400.000 ha. Z re- 

t J'acijskimi deli je letos ki- 
0 1: ,(’jska vlada v glavnem odpra

va to nevarnost.
Meliki uspehi so bili doseže-

I tudi v železniških transpor- 
ifl j Obnovile so se proge v dol-
K S 14.000

ver
A*

■Jj ^ teh letih .se je stalno vi- 
,tff a življenjska raven prebi- 
f Mt

kilometrov. V 
pokrajinah se je 

za 1200 kilometrov
A ih prog, medtem ko je bila 
j,av te dni otvorjena nova 
joQga, ki je dolga 360 kilo- 
,5trov.

rir^tva. 1952 so mezde od 60 
/L °dst. višje kot 1949, isto

ri! ' ; sno je vlada znižala cene za 
ri °dst. 1. maja 1951 je bil uve
ri

in nagel porast kmetijske pro
izvodnje sta povečala kupno 
moč kmetov. Obrtniki in kme
tje se organizirajo v zadru
ge, od katerih dobivajo pomoč 
in nasvete. Junija t. 1, je bilo 
preko 35.000 takih zadrug.

Titovci propagirajo
za bakteriološko vojno

Vsemu svetu je znano, kako 
širijo ameriški napadalci v Ko
reji in na Kitajskem nevarne 
kužne bolezni s pomočjo razno
vrstnega okuženega mrčesa, ki ga 
trosijo z letal. Ta grozodejstva ob
soja vsa svetovna javnost. Titov
ski banditi pa so presegli že 
vsako mejo v zagovarjanju zlo
činskih grozodejstev ameriških 
napadalcev v Koreji in. na Kitaj
skem. Prišli so že tako daleč, 
da celo propagirajo za bakterio
loško vojno. Tako je organ titov
ske fašistične vojske «Narodna 
Armija» z dne 7. II. 1952 med 
drugim napisal tudi to-Ie:

«Biološki rat može se naroči- 
to uspešno p rimeniti u onim kro
jenima sveta gde je stanovništvo 
gusto naseljeno». Na to pa nada
ljuje:» «...ako bi se pronašlo eji- 
kasno sredstvo za širjenje go- 
vedje kuge bilo bi vrlo dobro.»

Liu Ying-yuan hi VVang Wen-pin razpravljata o vprašanjih 
elektrifikacije. Liu Ying-yuan je bil nekoč navaden delavec, 

danes pa je ravnatelj velike elektrarne Sihing-šan

Življenje in delo
v deželah socializma
Ob priliki «mednarodnega 

dneva zadružništva» je dal 
predsednik «Centrosoyuza» 
(Centralnega združenja kon
zumnih zadrug ZSSR) nekaj 
podatkov o razvoju tega sekto
rja zadružništva:

V letu, 1951 so se prodaje v 
konzumnih zadrugah zvišale za 
preko 16% v primeri s prej
šnjim letom,. Posebno se je raz
vila prodaja svilenin, pohištva, 
koles, ur, radijskih sprejemni
kov, fonografov, športnih po
trebščin, šivalnih strojev, mo
torjev. Nabava teh predmetov 
je znak visoke materialne in 
kulturne "ravni sovjetskega 
ljudstva.

Nagel gradbeni razvoj na za
družnih posestvih je povzročil 
veliko povpraševanje po grad
benem, materialu. Gradbenega 
materiala (lesa, železa, mate
riala za pokrivanje stavb, ce
menta) so prodali kolhozom in 
prebivalstvu petkrat več kot 
leta 1940.

S širjenjem, trgovine se je 
V: veliki meri razširila tudi 
mreža zadružnih trgovin. Lan
sko leto so odprli 4.639 trgo
vin, 1.394 magacinov, 2.500 re
stavracij, kavarn in drugih 
sličnih lokalov.

V razdobju 1945-1951 so ti
skali na Poljskem prilično 5.000 
raznih literarnih del za 70 mi
lijonov izvodov. Polovica se 
nanaša na poljsko literaturo, 
ostala polovica pa na prevode 
iz tuje literature. V tem števi
lu niso vštete izdaje za otro
ke in mladino.

V 20 letih, to je v dobi med 
obema vojnama, so tiskali na 
Poljskem skupno manj kot 400 
milijonov knjig. V sedmih letih 
ljudske oblasti pa so tiskali

•derisici vojaki v napadu proti vojnim ujetnikom na Kožedu

30.000 raznih knjig v skupni 
nakladi 450 milijonov izvodov. 
Polovico so jih prodali že v 
prvih dveh letih šestletne
ga načrta. Pred vojno je 
prišlo na podlagi teh številk 
na vsakega prebivalca 0,8 knji
ge (to je niti ena knjiga), do- 
čim pridejo danes na vsakega 
prebivalca po 4 knjige.

* * *

V Debru,dži in na Karpatih 
so v teku velikanska dela za 
načrtno izkoriščanje naravnih 
virov. Gradijo se velike elek
trične centrale.

Desetletni načrt za elektrifi
kacijo Romunije predvideva 
gradnjo 24 električnih in 13 ter
mičnih central ter razširitev 5 
že obstoječih. Nadalje bodo 
gradili veliko število central v 
industrijskih in drugih manjših 
podjetjih. Skupna proizvodnja 
energije vseh teh central bo 
znašala 2 milijona Kw.

ZSSR na poti v komunizem

Med največje ostvaritve komunizma v ZSSR spada velikanski prekop Volga-Don. Ta pre
kop je omogočil, da je postala Moskva pristanišče petih morij.

PRVO POROČILO GENERALA WINTERTONA

TRŽAŠKEMU GOSPODARSTVU
PRETI NEVARNOST POPOLNE PROPASTI
Tudi za leto 1951. je bilo kot 

za vsako leto sestavljeno poro
čilo o upravi cone A, ki ga je 
tokrat prvič podal psdročni 
poveljnik gen. Winterton.

Iz čitanja omenjenega poro
čila ne zgleda, da so se hoteli 
upoznati prejemniki poročila 
o točnem stanju naše cone, 
marveč se je hotelo prikazati 
zelo optimistično sliko o živ
ljenjskih pogojih tega kotička 
sveta, ki ga zaupno upravlja
jo Anglo-američani.

Že v uvodu je rečeno: «Z 
zadovoljstvom poročam, da je 
bilo 1951 leto stalnega napred
ka in da se je nadaljevalo pre
bujenje gospodarstva te cone. 
Znaten povišek je bil uresni
čen v industrijski proizvod
nji... Promet preko tržaškega

DISKUSIJA O KAMNOSEŠKI INDUSTRIJI V NABREŽINI

[Številne brezposelne mladince 
[je treba zaposliti v kamnolomih

Leta 1928 je delalo v kamnolomih 800 delavcev in 144 vajencev - Danes je zapo
slenih v kamnolomih le 153 delavcev in 9 vajencev - Nekoč so vajenci in delavci 
obiskovali posebne strokovne tečaje - Oblasti naj poskrbe za zaposlitev vajencev - Za to 
pereče vprašanje naj se pozanima tudi občinska uprava, saj spada v njen delokrog !

Clankarji, ki so pred menoj 
objavili v «Delu» svoje prispevke 
v zvezi z diskusijo o. nabrežinski 
kamnolomih, so obravnavali raz
na vprašanja, ki so tesno po
vezana z obstojem in razvojem 
kamnolomov. Moj namen pa je, 
da se v tem prispevku podrob
neje pomudim predvsem pri vpra
šanju zaposlitve vajencev. To je 
vsekakor vprašanje, ki v seda
njem času nedvomno spada 
ospredje in to tem bolj zato, ker 
številni podjetniki nočejo spreje
mati vajencev na delo iz zelo 
enostavnega razloga ker od njih 
nimajo toliko dobičkov kot od 
usposobljenih delavcev, To vpra
šanje je tem važnejše tudi zato, 
ker številni mladinci odraščajo 
in doraščajo ne da bi se izučili 
v stroki, ki je prešla takorekoč že 
v meso in kri nabrežinskega in 
kraškega življa na splošno. Pa 
tudi kamnoseška obrt kot taka 
je ogrožena s tem, da se ne 
odgaja kamnoseški naraščaj. Ce 
bo tako šlo še naprej, ne bomo v 
bodoče imeli kamnosekov.

V cvetoči dobi nabrežinskih 
kamnolomov, t. j. v dobi, ko so 
obdelani in neobdelani nabre
žinski kamen izvažali skoroda po 
Vsem svetu, je bilo v tukajšnjih 
kamnolomih in v kamnoseških 
delavnicah zaposlenih sorazmer
ne mnogo vajencev. Ti niso bili 
le iz Nabreiine in iz bližnjih 
vasi, temveč celo iz oddaljenejših 
krajev spodnjega Krasa, iz Bre
stovice, Brj, Gorjanskega in iz 
drugih krajev. Mladinci se niso 
ustrašili naporov, ki so bili zdru
ženi z njihovim delom in uče
njem. Nekateri so celo pešačili 
vsak dan iz krajev, ki so dve 
in še več ur oddaljeni od kamno
lomov. Trdna in odločna volja 
jih je gnala na delo ter želja, 
da se izuče svoje obrti in da ne
koč postanejo ponos Krasa. Seve
da je mladino pri tej želji po
sredno ali neposredno podpirala 
tudi občinska uprava skupno s 
podjetniki. Ustanovljeni so bili 
strokovni dnevni in večerni te
čaji za vajence. V njih so se s 
teoretičnega in praktičnega vidi
ka naučili marsikaj. Tudi za sta
rejše delavce je bilo tedaj preskr
bljeno bolje nego je danes. Tudi 
oni so imeli svoje strokovne te
čaje.

Leta 1928. je bilo v nabrežin

skih kamnolomih zaposlednih 
skupno 144 vajencev. Vseh delav
cev je bilo tedaj okrog 800. To je 
bilo vsekakor razveseljivo soraz
merje. Toda žal je takoj za tem 
pričela doba izredno velike kri
ze. Podjetja so začela propada
ti. Prvo je propadlo podjetje Iva
na Caharlje, kateremu pa so v 
kratkem razdobju sledila še dru
ga večja podjetja, da o manjših 
niti ne govorimo. Leta 1928. so 
imela naslednja večja kamnose
ška podjetja zaposleno sledeče 
število vajencev:

Caharija 27 
Favetti 18 
Pregare 9 
Zandenoni 3 
Rimski kamnolom 54 
Gorlato 9 
Radovič 6 
Marangon 15
Pertot, Spessot in druga manj

ša podjetja po 3.
Druga svetovna vojna je po

novno upropastila kamnolome 
Kljub temu, da je bilo poruše
nih toliko mest, se vendar ka
mnoseška obrt ni dvignila in po
živila. Danes je v kamnolomih 
zaposlenih skupno komaj 153 de
lavcev. Vajenci so zaposleni le 
pri sledečih podjetjih:

Rimski kamnolom 2 
Gorlato 2 (eden opravlja ko

vaško delo)
SMAT 4 (samo 2 kamnoseka) 

Marangon 1.
Podjetja Montecatini, Radovič 

in Pizzul pa nimajo zaposlenega 
niti enega vajenca.

Taka je torej danes slika v 
kamnolomih. Porazna in žalostna 
je ta slika in brez nejasne bo
dočnosti za kamnoseško obrt. Pod
jetniki se enostavno otepajo va
jencev. Nočejo jih sprejeti na de
lo, kjer bi se izučili obrti. Njim 
torej ni mar za bodočnost kamno
lomov in kamnoseške industrije. 
Njim ni nič zato, če mladinci do
raščajo ter se potikajo po vasi 
brezposelni.

Zato pa je tem večja dolžnost 
oblasti, pričenši z VU, da poskr
be, da se temu žalostnemu poja
vu napravi konec, ali pa da se 
ga vsaj nekoliko ublaži. VU mo
ra sporazumno z občinsko upra
vo prisiliti podjetnike, naj zapo
slijo vajence v sorazmerju za 15 
odst. v primeri s številnom zapo
slenih delavcev. Povrh tega pa le

treba tem mladincem preskrbeti 
tudi možnost, da se primerno 
izučijo na strokovnih teoretsko 
praktičnih tečajih. Občina že 
razpolaga s primernimi prostori, 
v katerih bi se dali organizirati 
praktični tečaji za kiesarje. Zato 
je treba to priliko pravilno izko
ristiti.

Vabimo sedanjo občinsko upra
vo, naj tudi na to vprašanje res
neje pomisli in ga čimpreje pri
čne konkretno reševati!

GRATION FERRUCCIO

Nove vrste 
težkih strojev v SZ

Sovjetska mehanična indu
strija se je letos lotila množič
nega izdelovanja 120 novih ti
pov težkih strojev. Med temi 
je tudi velikanska stružnica, k: 
bo izdelovala dele za turbine 
s premerom 2 metrov in dol
žino 8 metrov. Novo šolsko leto se je pričelo

pristanišča je presegel rekord jih dali Praga in Budimpešta
iz leta 1950.» Ostali členi po
ročila se nadaljujejo v istem 
slogu.

Kakšno mnenje naj si člo
vek ustvari o teh ugotovit
vah, če si ogledamo stvari od 
bližje in vidimo, da se «zna
ten povišek industrijske proiz
vodnje» reducira v resnici na 
povišek! indeksa proizvodnje 
od 105 iz leta 1950 na 113 v 
letu 1951 (podlaga iz leta 1938 
znaša 100) ? Celo v Italijanski 
republiki je bil indeks indu
strijske proizvodnje ob koncu
1950. leta na višini 140. Števil
ke, ki se nanašajo na Trst, so 
torej verjetno najnižje v vsej 
Zahodni Evropi (da jih niti ne 
primerjamo z Vzhodno Evro
po). Ne smemo pozabiti, da je 
znašala tukajšnja industrijska 
proizvodnja le 60 do 65 odst. 
dejanske zmogljivosti obstoje
čih industrijskih naprav.

Kaj pa glede prekositve «re
korda» iz leta 1950, kar se ti
če trgovskega prometa? Res 
je sicer, da so številke iz leta
1951. višje v primeri z 1950 
in 1938. Gre pa skoro izklju
čno za tranzitni promet, ki pri
naša le malo dobička, za doba
ve ameriškim četam v Avstriji 
ali pa «pomoč», ki jo ZDA po
šiljajo Avstriji.

Te ugotovitve, ki jih bodo 
Tržačani sami lahko najboljše 
presodili, pa ne tvorijo naj
važnejšega dela poročila gen. 
Wintertona. Najvažnejši del po
ročila tvori v načelna trditev, 
ki jo najdemo v uvodu poro
čila. katera pravi: «V okviru 
politike ZVU, ki stremi po zni
žanju odvisnosti tržaškega go
spodarstva od ladjedelnic in 
pristaniškega prometa, so se 
nadaljevali napori, da se pri
tegnejo v industrijsko cono v 
Zavljah nove industrije.»

Kako je treba v resnici tol
mačiti to trditev, pa nam do
kazuje že sama gospodarska 
politika, ki jo vodi ZVU. V 
kolikor se tiče trgovskega pro
meta, postavlja vsakovrstne 
ovire, posebno glede prometa 
z ljudskimi republikami iz 
Srednje Evrope, ki so z našim 
tržiščem tradicionalno poveza
ne. Med ovire, ki jih sproti po
stavlja ZVU, štejemo n. pr. 
kontrolni urad za pomorske po
šiljke, ki vrši kontrolo na pod
lagi direktiv področnega po
veljnika na vsem blagu, katero 
prihaja ali odhaja iz naše co
ne, torej tudi na blagu, ki pri
haja ali odhaja v dežele ljud
ske demokracije. Tako imamo 
tudi primer predlogov, ki sta

POSLUŠALEC RADIA NAM PIŠE

Radio Trsi II. nespodobno
pači zdravo slovensko kulturo
Prejeli smo in objavljamo v 

celoti:
Spoštovano uredništvo «Dela»!
Z veliko pozornostjo zasledu

jem potek življenja na našem U- 
zemlju. Zanimajo me gospodarski, 
politični, kulturni in drugi pro
blemi. Zato redno čitam številne 
časopise in revije, prav tako po
slušam tudi radio.

Vaš list mi zelo ugaja zato, ker 
pogosloma razpravlja o naših do
mačih problemih, ki zanimajo nas 
vse, in še posebno za to, ker ob
ravnava te probleme objektivno 
in nepristransko.

Vendar pa, vsaj tako se mi 
zdi, ste na nekaj doslej preveč 
pozabljali. Namreč na vprašanje 
tržaške radijske postaje.

Gotov sem, da so slovenski a- 
bonenti in torej poslušalci radia 
Trst 11. po večini delavci in kme
tje. In vendar posreča ta postaja

tako malo pozornosti vpraša- 
njam, ki njih zanimajo. Naspro
tno, večina programa je naperje
na proti njim in proti njihovim 
interesom. Govorniki dan za 
dnem zlivajo golide gnojnice po 
mikrofonu na te ljudi, blatijo njih 
ideje in nazore. In to ne le v 
običajnih poročilih, temveč tudi 
v oddajah, ki naj bi bile «kultur
nega» značaja.

Tudi slovensko, zdravo kulturo 
pačijo razni zaslužkarji. Naj na 
teni mestu omenim samo oddajo, 
ki nosi naslov «Malo za Salo, ma
lo za res». Človek, ki posluša to 
oddajo v renici ne ve, ali naj bi 
se smejal ali pa pomiloval tiste, 
ki jo predvajajo. Toda smejati se 
res ni mogoče, kajti bedastoče, 
ki jih iz svojih možgan stisnejo 
razne večne šalobarde so vse prej 
kot pa «humoristične». Da o glas
benih vložkih niti ne govorimo.

Svetoval bi vam, da bi se do
taknili tudi teh vprašanj, da bi 
vodstvo radia Trst opozorili, naj 
krene stran s sedanje poti; kajti 
ta je zgrešena in škodljiva mir
nemu sožitju naših ljudi in pred
stavlja pravo kulturno sramoto 
za nas Slovence.

S spoštovanjem
Vaš 
M. D.

Popolnoma se strinjamo z gor
njim dopisom. Radio Trst II. 
vrši zelo škodljivo poslanstvo 
med našim ljudstvom in obenem 
pači njegovo 'kulturo. Strinjamo 
se tudi s predlogom o razprav
ljanju o tem problemu. To bomo 
storili že v naslednjih številkah. 
Vabimo tudi druge poslušalce 
radia, naj nam pišejo svoja mne
nja o radijski postaji na splošno 
in o njenih oddajah pa še posebej.

UREDNIŠTVO

15.
Ko je Miklavž vnovič stopil iz veže na 

dvor, hoteč opozoriti starešino, da čas po
teka, potipal ga je nekdo po rami; ozrši se, 
ugleda ženin poleg sebe v neprijetni lokavi 
smehljaj raztegnjeno lice — Klandrovo.

«Kaj hočeš tu, danes?» vprašal je neje
voljno.

«Vem, da me nisi vesel in da me nisi vabil! 
Ali v gosti sem vendarle prišel! Tvoj denar 
ima prekleto malo teka, lačen in žejen sem, 
in danes bo tu prilika zamujeno popraviti! 
Nič se me ne sramuj, Topolščak, saj ne bom 
sedel med svate, če me ne boš klical; tu doli 
v. veži bom ostal! Ce me pa gor pokličeš 
— he, he, bom pa tudi ubogal — he, he!»

Ženin ni odgovoril ničesar, a pogled, s 'ka
terim je premeril razcapanega mešetarja, go
voril je tem jasneje, pa le Klandru na ve
selje.

«Lej ga no, kaj me boš snedel, kaj li?» 
rogal se je skoro na glas.

«V vežo sedi!» velel je krčmar, ki je ko
maj dušil jezo in skrb.

Oni se je zlobno namuznil, a vendar molče 
ubogal.

Vtem je vso pozornost zunaj sedečih 
svatov vzbudil voz, ki je prihajal od dolenje 
strani in zavil na Topolščakovo dvorišče. 
Vsem' možem znani gospodje so stopali z nje
ga, debeli okrajni sodnik z zdravnikom in 
pisarjem.

Miklavž jim je hitel naproti, a čim bliže 
jim je prihajal, tem bolj mu je zastajal 
korak.

«Kaj ko bi bili prišli zaradi Tomaža?» Ta 
nemirna misel mu je prišla.

«Oh, vi se ženite, gospod Topolščak,» kli
cal je sodnik, «to je lepo, to je lepo! Ne
rodno smo prišli, pa saj ne boste zamerili 
starim znancem; pot smo imeli, nujen pot, 
in ni drugače, da se tu okrepčamo!»

Krčmar je pritrjeval, kako ga veseli ta 
pohod.

«I, kaj ste pa vendar imeli gospodje?» 
vprašal je naposled, kajti ni si mogel kaj, 
da ne bi tega zinil.

«Oh, neumnost, neumnost, nesreča! Tisti 
vaš .Tcmaž. Zvedeli smo, da so ga našli ubi
tega — kaj li, in morali smo sem.. Toda 
sedaj smo videli, da je le nesreča — nesre
ča! Pa uradne reči — gospod Topolščak, te 
so prve, in zato smo morali semkaj. Sedaj 
bomo pa ipsali — 'da ni nič! In potem odri
nemo, danes vas je preveč in mi vas ne sme
mo motiti.»

Oh, zakaj? Ne, ne, danes morate pri nas 
ostati, gospod sodnik!» silil je starešina, ki 
je bil pristopil, in tudi stari Brnot se je 
oglašal. Miklavžu pa so 'le zvenele sodni
kove besede: «da ni nič, prav nič — le nesre
ča!» po ušesih.

«Bomo videli, bomo videli! Najprej pa urad
no, to- je prav! Gospod doktor, vi boste na
rekovali zapisnik!»

Zdravnik je odšel s pisarjem v hišo, sodnik 
pa je ostal med svati. Krčmar je onima 
odprl prazno sobo v gorenjem delu hiše, 
potem pa je postal nekoliko 'trenutkov na 
mostovžu, tiščal roki v žepu in zažvižgal ne- 
kolikokrat potihoma predse.

«iS Tomažem gre dobro! Tudi če okreva, 
verjel mu ne bo nihče! Pijan je bil in padel 
je po stopnicah! Vendar ta — testament! Kaj, 
ko bi ne stalo to v njem, kar m; je povedal 
oni tujec?»

Miklavž res še ni bil prečital onega uple
njenega pisma. Zaklenil ga je bil v omaro, 
ali dotaknil se ga ni; do danes je bil uverjen, 
da je tujec tedaj resnico govoril, in n egov 
čuden, skriven stud mu je branil vzeti ga 
zopet v roke in čitati. A sedaj je vendar 
hitel ponj in ga razganil. Tu je v istini stalo, 
da deduje Metka vse tujčevo imetje.

«Torej vendar, vendar! » šepetal je Mi
klavž zadovoljno. Ali druga skrb se ga je 
lotila v tem trenutju.

«Kaj, 'ko bi pa to' ne bilo veljavno?»
Mrzel pot mu je lezel po čelu. Toda vtem 

je že udaril s pestjo db omaro ter dejal 
polglasno; «Sodnika povprašam; danes je 
prilika!»

Malo hipov pozneje je bil že .sam s sodni
kom' v svoji sobi in ta. je čital tujčev testa
ment. Storil je rad to uslugo Miklavžu, saj 
mu jih je 'ta dvojno vračal.

«Brnotova Metka bo podedovala vse imetje 
tega moža — tako stoji tu zapisano,» dejal 
je sodnik, prečitavši prve vrstice. «Hej, prija
telj, je li bil to oni 'tujec, ki je pri vas umrl?»

«Seveda, sedaj šele sem našel ta papir. Iz 
tiste suknje je moral pasti — saj mi je pravil 
tujec, da ima testament v eni suknji!» hitel 
je Miklavž.

«Čudno, čudno!» godrnjal je sodnik. «Pa
— stojte — aha!» vzklikne preobrnivši prvi 
list pole, na katero je bila pisana oporoka. 
«To ni pravi testament — haha — kdo pa 
vas ima za norca — to je le izpisek, izpisek
— prepis, ki ni črvivega oreha vreden! Kje 
pa je pravo pismo?»

«Ka-aj? Prepis? Izpisek?» ječal je Miklavž 
bled kakor stena, na katero se je nehote 
naslonil. «To je pravo pismo, to mi je dal
— ne, ne, to je bilo v suknji!»

«Dobro, če je bilo, ali pismo ni dobro. To 
ni nič, prijatelj, niti počenega groša ni vre
dno!» Tako je trdil neusmiljeni sodnik. «Se 
li na to ženite?» pristavil je hudomušno.

«I, kaj menite, da bom na stare dni samo 
golo babo jemal?» vzkliknil je Miklavž v 
svojem obupu in svoji razjarjenosti. In to 
je tudi smel, kajti to sta bila dva cinična 
moža, vsak v svoji meri in vrsti.

«Oj, stojte, gospod Topolščak, stojte, stojte
— sedaj sem se domislil. Pravi testament, 
pravo pismo mora biti tam — doma na tuj
čevem domu, s Sežani! Vedite — ej, vraga, da 
je človek tako pozabljiv! Vedite, prišlo je 
pisanje, ki povprašuje po neki Metki — 
morda je to vaša nevesta in morda so tam 
našli pravi testament?»

«In kaj pravi to pisanje?» vzkliknil je Mi
klavž, ko se mu je kazal svit nove nade.

«Oj, seveda, seveda — Brnotova Metka 
mora biti! Tam pravijo, da je rejenka v St. 
Gotardu — pa vrag vedi, jaz je ne poznam 
in ne poznam neveste vaše.

«Gospod sodnik, saj Ste ji dali dovoljenje, 
da se moži!» opomnil je Miklavž.

«Ej, vraga, dal ali ne dal, jaz ne morem 
vsakega otroka poznati!» kričal je .sodnik. 
Bil je malo jezen.

«Pa stojte!» nadaljeval je mirneje, kajti 
stvar ga je jela sedaj zanimati. «Bo že, bo že! 
Brnotovka jec mati njena — oče je bil ta tu- 
3 f, ki je pri vas umrl, to je gotovo — a 
mati njena, to je pa bila, če se prav domiš
ljam imena, zapisanega v tistih aktih — a. 
že vem, Jerica, Jerica — Omahnetova!»

«Jerica! Omahnetova Jerica!» zavpil je Mi
klavž, iztegnil roki od sebe in udaril ž njima 
ob prsi.

(Konec prihodnjič)

za dve novi direktni tarifi iz 
teh dežel do Trsta in preko 
morja, pri katerih pride v po
štev železniška proga Trbiža. 
Navedeni predlogi so seveda 
zopet naleteli na nerazumeva
nje s strani ZVU. Navedeni ta
rifi bi veliko pomagali trgov
skemu prometu iz obeh dežel 
preko našega pristanišča, kar 
sta izrecno izjavila njuna 
predstavnika. Nadalje so še 
vedno v veljavi ovirajoče kon
trole v prostih lukah, kii jih 
je postavila fašistična vlada za 
časa vojne. Vojna je vendar 
že končala in zaradi tega ni 
več nobenega razloga, da bi se 
take kontrole še nadalje ob
držale. Teh kontrol ni v drugih 
lukah, ki so za Trst nevarni 
konkurenti. Dejstvo je. da se 
na ta način podpira konkuren
ca drugih pristanišč prav s 
tiste strani, ki bi morala šči
titi interese Tržačanov, in to 
je s strani ZVU.

V luči navedenih dejstev (so 
pa še številna druga) ni nikake- 
ga dvoma, kako je treba v res
nici tolmačiti besede gen. Win
tertona. Ne gre torej za to, da 
e ustvari v Zavljah nova in

dustrijska aktivnost peleg že 
obstoječih in dobičanesnih, 
kot so ladjedelnice in trgovski 
promet. V resnici gre za nado
mestitev dveh zadnjih, ki jih 
hočejo še omejiti, oziroma po
polnoma uničiti. Vse to v inte
resu atlantske politike, ki sku
ša doseči popolno gospodarsko 
osamitev socialističnega sveta. 
Novi industrijski objekti v 
Zavljah so dobrodošli v koli
kor bodo prinesli dela in za
poslitve za prepotrebne brez
poselne. Ne moremo pa spre
jeti uničenja našega trgovske
ga prometa in ne znižanja od
visnosti tržaškega gospodar
stva od trgovskega prometa, 
kot si ga zamišlja ZVU. In to 
tem manj v tem času. ki je po
sebno ugoden za naš trgovski 
promet. Nahajamo se v dobi 
polnega gospodarskega razvo
ja dežel ljudske demokracije, 
kj predstavljajo naše zaledje 
Te dežele potrebujejo in iščejo 
trgovskih zamenjav z vsemi. 
Prav te nam lahko zagotovijo 
stalen dotok prometa za naše 
pristanišče.

Treba je še ugotoviti, da so 
do takih zamisli, kot jih ima 
poročilo gen. Wintertona, že 
večkrat prišli razni voditelji 
ZVU. Tokrat pa gre za odgo
vornega, ki zavzema višje me
sto, in istočasno za uradno po
ročilo. Zaradi tega smatramo, 
da preti našemu gospodarstvu 
velika nevarnost. In tega se 
morajo zavedati vsi meščani, 
ki naj uvidijo potrebo enotne 
združitve v obrambi naših in
teresov. Zahtevati je treba ja
sen in popolen preobrat gospo
darske politike ZVU, ki stremi 
za omejevanjem ali celo preki
nitvijo trgovskih odnosov med 
tržaškim tržiščem in njegovi
mi odjemalci iz Vzhodne Ev
rope.

F. ZIDAR

NASVETI
BRALCEM
P. K. KOLONKOVEC — Pred 

leti je moja žena po materi po
dedovala zemljišče, od katerega je 
morala plačati tudi davek na de
diščino. Zena je preteklo leto 
umrla in zapustila omenjeno zem
ljišče hčerki. Toda te dni je pre
jela od tukajšnjega jinančnega u- 
rada poziv, naj plača davek na 
dediščino. Rad bi vedel, ali smo 
primorani ta davek ponovno pla
čati?

ODGOVOR: — Ce tekom dveh 
let ista dediščina preide zaradi 
smrti dvakrat od enega na dru
gega dediča, če last preide od oče
ta na otroke ali od žene na moža. 
ali obratno, kakor tudi od stricov 

nečake in svate je davek na 
dediščino znižan na polovico.

ZASKRBLJENA MATI: — Mo
jemu dvanajstletnemu sinčku po- 
gostoma teče kri iz nosa. Rada bi 
vedela kaj je temu vzrok?

ODGOVOR — Številni so vzro
ki, ki povzročajo tok krvi iz no
sa. Pogostokrat sta temu kriva 
slabokrvnost in anemija. Zato je 
priporočljivo, da vašega sinčka 
peljete k dobremu zdravniku na 
pregled.

Navaden tok krvi iz nosa ustav
ljamo ali preprečujemo na s!a- 
deči način: Na tilnik denemo 
mrzle obkladke, glavo pa mora
mo držati pokonci. Dihati mora
mo umerjeno in z odprtimi usti. 
Ce je tok krvi močan je dobro, 
da ponosamo nekoliko galuna.

ISTA MATI: — Pred nedavnim 
se mi je mlajši otrok nekoliko 
opekel. V zmedenosti nisem ne
dela kaj naj naredim. Misleč, 

-da mu bom olajšala bolečine-sem 
mu dala na opečeno mesto mrzel 
obkladek. Kmalu sem se prepri
čala, da sem napačno ravnala; 
kajti nastale so komplikacije. 
Vendar pa še ne vem kako je naj
bolje ravnati v takem primeru.

ODGOVOR — Na opečeno me
sto nemudoma natrosite bikar
bonata. S tem -boste preprečili 
vsako bolečino. Dobro je tudi, 
ako opečeno mesto namažete s 
posebno mastjo, ki je narejena 
iz satovja in navadnega olja. To 
mazilo tudi zelo hladi opeklino.
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,u pa TAM.
«IZ TEHNIČNIH RAZLO

ČKOV» — V slovenskem «Picco- 
lu» z dne 8. t. m. najdemo v 
skritem kotičku neko zelo sra
mežljivo vest in sicer, da je 
bilo predavanje univerzitetnega 
profesorja dr. Sijanca «iz teh
ničnih razlogov» preneseno na 

•kasnejši čas, ki bo — kot zago
tavlja .«Piccolo» — pravočasno 
javljen.

Torej zopet polomija! Poslu
šalcev ni bilo in to je pravi 
«tehnični razlog», da je preda
vanje odpadlo. Kakor zgleda, 
so celo titovski plačanci že do 
grla sili raznih «kulturnih obi
skov», ki prihajajo kar v tru
mah, ker jih pošilja mož brhke 
jovanke. Nič čudnega torej če 
bomo našli odslej v «Piccolu» 
vedno več takih «tehničnih raz
logov».

KJE JE SLAVKO ŠTOR
MAN? — Na zadnji občinski 
seji v Dolini smo pogrešali 
med občinstvom zvezdo repati
co ki se blešči v titovskem o- 
zvedju. Pust in prazen je zgle
dni prostor za publiko, ker ni 
bilo zraven titovskega «moža
karja» Slavka Starmana, ki je 
drugače, kot cerkvena miš, pri
soten. tudi, kjer ga ne 6i bilo 
treba. Kam so ga , vtaknili? 
Morda so ga poslali na «zdrav
ljenje». Revež je v resnici po
treben «počitka» in posebnih 
injekcij, saj je postal od same 
jeze zelen kot listje pomladi. 
Posledice je treba pač iskati 
v tem, da mu gre zadnje čase 
vse narobe. Celo Pavliha bi 
imel več sreče, kot jo je imel 
ubogi Slavko pri obisku na do
mu njihovega bivšega pristaša 
liolčiča. Seveda vroča kopelj, 
ki so mu jo baje obljubili ni 
preveč prijetna, kljub temu, 
da je jesensko vreme precej 
hladno.

DA SE NE BI UGRIZNILA 
V JEZIK — Na dolinski seji 
smo sicer pogrešali titovskega 
«poltt-vespista» Sturmana. V po
manjkanju te «politične veliči
ne» pa je štab poslal na kraj 
«Operacij» nadomestek v osebi 
neke dobro znane in precej je
zične titovske podrepnice. Ka
kor zgleda, se je «specializira
la» v debatiranju o občinskih 
dolgovih, ki naj bi jih seveda 
napravila «kominformistična u- 
prava». O «kominformističnih 
dolgovih» se je namreč dobro 
naregljala po vsej vasi in to 
svoje regljanje nadaljevala tudi 
med sejo. Ko pa je hotel neki 
svetovalec «slovenske skupno
sti» vedeti, kakšni so ti dolgovi, 
mu je župan, črno na belem 
pokazal, da gre za nič manj 
kot... 2000 lir in še ta izhaja iz 
časov... rajnkega Jožeta. Tako 
se je revica pošteno ugriznila v 
svoj špičasti jeziček. Sicer pa 
ji priporočamo, da si vzame kot 
vzgled «nesrečo», ki se je pri
petila njeni sopotnici iz Sale- 
ža. Tudi ta je nekam preveč 
regljala o dolgovih, ki naj bi 
jih bil napravil bivši župan tov. 
Pirc, pa se ji je zaletelo. In 
prav danes je na zadnji strani 
našega lista njen preklic. Zato 
naj pazi, da se ne bo tudi njej 
pripetila slična «nesreča».

Manifestacija antifašizma
ob odkritju spomenika padlim pri Domju
V nedeljo, v zgodnjih popol

danskih urah so se iz Trsta, iz 
vse dolinske občine in iz Milj 
začeli podajati v Domjo števil
ni iljudje, da bi (prisostvovali 
svečanemu obredu ob odkritju 
spomenika 25 padlim borcem 
za svobodo. Iz mesta in s po
deželja so antifašisti prinesli 
številne vence.

Ob 15.30 je zelo dolga povor
ka krenila izpred gostilne Car- 
niel in se podala na kraj. kjer 
stoji sp-menik, t. j. na cest
nem križišču med Domjorn, Bo- 
ljuncem in Dolino. Na čelu po
vorke so bile zastave politič
nih preganjancev, partizanov, 
internirancev v koncentracij
skih taboriščih, Komunistične 
partije. Antifašisti in antifaši- 
stke so nosili 25 vencev, od ka
terih je vsak nosil ime enega 
izmed padlih borcev. Nato so 
prihajali ostali venci, med ka
terimi je bil tu dii vence milj- 
ske občine.

V povorki so bili tudi sorod
niki padlih, med katerimi tudi 
številne matere. Titofašistične- 
rnu priganjaču, ki prebiva v

so padli le za svobodo komu
nistov, marveč za svobodo 
vseh ljudi. Ce pa nekateri lju
dje lahko uživajo nekaj rela 
tivne svobode, se morajo za 
hvaliti prav tem padlim bor
cem. Pozdravil je kongres 
VKP/b kot kongres zmagoval
cev, kot kongres tistih, s ka
terimi so šli padli borci v bor
bo, ker so vedeli, da je s Sov
jetsko armado zmaga gotova. 
Brez Sovjetske zveze gotovo 
ne bi bilo Evrope, kot je da
nes, marveč Hitlerjeva Evro
pa in mi bi bili v koncentra
cijskih taboriščih. V zaključku 
je tov. Siškovič poudaril, da 
bomo kot za časa nacifašizma 
tudi danes ostvarili enotno 
fronto vseh ljudi brez politič
ne, ideološke, narodnostne in 
verske razlike za boj prot. 
vojni.

Po govorih sta nastopila pev
ski zbor in godba. Tisoči de
mokratov in antifašistov so si 
po slavnostnem obredu ogle 
dali lep spomenik, ki je stal 
265.000 lir. Pred Resolucijo I 
U. je bilo med prebivalstvom

zovica,, kot vse ostale vasi v 
tržaški občini, posledice slabe u- 
prave večine tržaškega občinske
ga sveta.

Pobude
komunistov
(Nadaljevanje z 2. strani)

tem dosegla 100% svoje obveze.
V počastitev spomina tov. 

Luciana Kneippa je darovala 
celica «Kneipp» lir 500 za «La
voratore».

Milje so poslale nadaljnjih 
18.305 lir, ki predstavljajo nov 
dokaz požrtvovalnosti in po
litične zavesti slovenskega in 
italijanskega demokratičnega 
prebivalstva te proletarske ob
čine. Tovarna strojev 8.250, To
mažič 7.415, neimenovana 
1.500, Skedenj 1.365, P.D. Du- 
golin 1.000, Piero 700, gostilni
čar iz Podlonjerja 510, Podlo- 
njer 450, Lonjer 250, Greta 480, 
Kolonkovec 1.750, Skoljet 8.510, 
Nabrežina 1.000.

Poedine sekcije so izvedle v 
tem tednu svoj delovni načrt 
v pobiranju prispevkov z na
slednjimi odstotki: ladjedelnica 
Sv. Marka 132 odst., Tovarna 
strojev 127 odst., Sv. Vid 112 
101 odst., Magdalena 100 odst., 
Prosek 95 odst., Tomažič 90 
odSst., Barkovlje 85 odst., Sko
ljet 80 odst., Sv. Jakob 78 od- 
kob 78 odst., Magdalena 76 od
st., Pončana 66 odst., Curici 64 
odst., Kolonkovec 64 odst., Ske
denj 64 odst., Podlonjer 62 od
st., ACEGAT 62 odst., Sv. Ana 
61 odst., Sv. Ivan 42 odst., Sv. 
Alojz 41 odst., Nabrežina-Sem- 
polaj 41 odst., Barriera 40 od
st., Sv. Križ 35 odst., Zgonik 
31 odst., Dolina-Ricmanje 31 od
st., Greta 22 odst., Opčine 16 
odst.. Sledi ILVA.

Dumju in ki je vse naokrog 
znan zaradi svojega besnega 
fašističnega zadržanja, ni u?.po- 
lo, da bi prestrašil sorodnike 
In matere padlih in jim one
mogočil udeležbo pri manife
staciji. Čeprav: je hodil od hiše 
do hiše in grozil, da jim bo vzel 
podporo, ako se udeležijo spo
minske proslave, je doživel 
popoln poraz. Vse prebivalstvo 
je to njegovo dejanje odločno 
zavrnilo kot .podlo špekulacijo 
na račun padlih junakov in 
kot najnizkotnejšo skrunitev 
njihovega svetlega spomina. 
Tudi ob tej priliki se je poka
zala popolna osamljenost tito- 
fašistov, ki jih razganja jeza, 
ker se jim ljudstvo umika in 
noče z njimi imeti nobenega 
opravka.

Tudi nesramen in podel na
pad ki ga je v medel jo objavilo 
titofašistično trobilo iz Trsta, 
je samo še (povečal sovraštvo 
do peščice izdajalcev slavne 
NOB, ki so izdali spomin pa
dlih borcev in bi ga hoteli 
skruniti s svojimi sikajočimi 
izpadi.

Po položitvi vencev je godba 
iz Boljunca zaigrala žalostinko, 
medtem ko je zbor «Rota» 
zapel «Žrtvam». Svečanost je 
otvoril dolinski župan tov. Lo- 
vriha, ki je najprej podal be
sedo tov. Gasperiniju, ki je 
vzpodbudil naše prebivalstvo v 
borbo za mir na podlagi idea
lov,, za katere so padli naši 
borci. Za njim je spregovoril 
tov. Siškovič, ki je v svojem 
govoru poudaril važnost od
kritja spomenika kot opozori
lo vsem nekaternikom, ki bi 
radi pahnili svet v novo voj
no, da naše ljudstvo noče več 
klanja, marveč hoče živeti v 
miru brez strahu <pred bodočno
stjo.

Tov, Siškovič je dejal, da so 
ljudje, ki želijo, da bi narodi 
pozabili na strahote vojne; zato 
pa osvobajajo nacistične zlo
čince kot Mannsteina, Kessel- 
ringa v Nemčiji, Winischa in 
Rainerja v Jugoslaviji. Ti na; 
bi imeli nalogo izdelati načrte 
za novo klanje. Ožigosal je po
kol j 56 ujetnikov no otoku Ce- 
žu in vojno, ki jo Amerikanci 
vodijo v Koreji. Podčrtal je, 
da le ustanovitev STO zagota
vlja, da ne bodo titovski in 
De Gasperijevi topovi «prija
teljsko» streljali na naše naro
de. Slabo je storil ricmanjski 
župnik, ki je odklonil povabilo 
za blagoslovljenje spomenika 
pod pretvezo, da nima škofo
vega dovoljenja. Naši borci m-

nabranih 87.000 lir P.D. Do
nijo je dalo 16.000 lir, nadalje 
je bilo nabranih 30.000 lir. Od
bor za .spomenik pa si je mo
ral izposoditi še 100.000 lir, da 
je lahko kril vse stroške. Vsa 
v nedeljo objavljena natolce
vanja titofašističnega trobila 
so le ničvredni .izbruhi razjar
jenih ljudi, ki opažajo da so 
vedno bolj osamljeni. Številke 
jih razkrinkujejo " kot bedne 
falzlfikatorje in 'lažnivce.

Problemi
Bazovice
Bazovico vsi dobro poznajo. Ze 

od nekdaj je bila ta slovenska 
vas cilj mnogih tržaških izletni
kov. V povojnih letih občuti Ba-

Za neštetokrat so se bazovski 
vaščani zatekli k tem admini
stratorjem in zahtevali, da se 
izvršijo vsaj najnujnejša dela v 
vasi. Vsega skupaj pa je tržaška 
uprava od 1945. leta dalje uredila 
eno napajališče za živino.

V zadnjih časih je bila, na 
pobudo članov Komunistične par
tije iz Bazovice sestavljena reso
lucija, naslovljena tržaškemu ob
činskemu svetu, v kateri so bile 
navedene najnujnejše potrebe 
vasi. Resolucijo je podpisalo 146 
družinskih poglavarjev iz Bazo
vice, ki so pri zadevi najbolj za
interesirani.

Po intervenciji tov. Gombača, 
komunističnega svetovalca v tr
žaškem občinskem svetu je v 
soboto obiskal Bazovico sam od
govoren za iavna dela na občini 
odbornik Visintin, da se na licu 
mesta prepriča o zahtevah Bazov- 
cev. Visintina, ki je bil v sprem
stvu tov. Gombača, je v vasi ča
kala delegacija in mu na licu 
-nesla prikazala potrebe vasi.

Ob koncu obiska je odbornik

Visintin obljubil, da se bo občina 
zavzela za zgraditev novega na
pajališča za živino na koncu vasi 
v smeri Trebč, kar je zelo po
trebno, ako.upoštevamo, da so Ba- 
zovci kljub gospodarskim težko- 
čam ohranili mnogo goveje živine 
Nadalje, da bodo popravili cesto, 
ki pelje iz gornjega dela vasi v 
središče, po kateri, posebno ho 
dežuje, odteka gnojnica iz hlevov 
in je zato neuporabna. Poskrbeli 
bodo tudi za izboljšanje razsvet
ljave po vasi.

Odbornik Visintin je sam pri
znal, da je Bazovica lepa izlet
niška in turistična točka in oblju
bil, du bodo tudi zato skrbeli, da 
bo vas bolj snažna in urbanistič
no urejena.

Bazovci upajo da bodo tokrat 
vsaj te obljube izpolnjene. Mno- 
gokat so jih ti upravitelji preva
rali. Vas ima še mnogo drugih po
manjkljivosti, ki so jih vaščani 
prikazali Visintinu, med katerimi 
je zelo občuteno pomanjkanje za
dostnega števila dostojnih pre
voznih sredstev med mestom in 
vasjo. Podjetje «Autovie Carsi
che» namreč posluje nezadovo
ljivo kar je poznano tudi iz dru
gih krajev.

TRŽAŠKI OBČINSKI SVET RAZPRAVLJA O STANOVANJSKEM VPRAŠANJU

V enem letu bi lahko imel 
Trst 3000 novih stanovanj

Stvarni predlogi naše skupine - Pozornost svetovalcev za resolucijo 
tov. Pogassija - Kako naj občina prispeva za rešitev krize - Župan 
odbil razpravo o resoluciji tov. Radicha - Skupen sestanek pri županu

Na predzadnjih dveh sejah, 
.ti sta bili v petek prejšnjega 
tedna in v torek 7. t. m. je tr
žaški občinski svet obširno 
razpravljal o perečem stano
vanjskem vprašanju. Resolu
cija, ki jo je predložil tov. Ro
gassi in v kateri so zapcpadeni 
konkretni in stvarni predlogi 
za znatno olajšanje stanovanj
ske krize, je vzbudila veliko 
pozornost med svetovalci dru
gih političnih skupin,

Na petkovi seji je tov. Ro
gassi podrobno obrazložil pred
loženi» resolucijo, v kateri je 
postavljen predlog za gradnjo 
1200 ljudskih stanovanj direk
tno s strani občine s stroškom 
dveh in pol milijard lir. Za 
kritje naj bi občina najela po
sojilo s primerno obrestno 
mero. Naš svetovalec je podal 
nato stvarno kritiko o resolu
ciji, ki jo je .predložil občin

ski odbor. Predvsem je treba 
ugotoviti, da se slednji pre
več zanaša na finansiranje, ki 
naj bi ga dala italijanska vla
da. Celo sam min lat er Aldisio, 
ki je prisostvoval kongresu 
IACR v Trstu, je ob tej prili
ki izrazil dvome o možnosti, da 
bi italijanska vlada lahko fi
nansirala program stanovanj
skih gradenj, ki je bil predlo
žen na tem kongresu. Občina 
mora .tudi s svoje strani di
rektno prispevati za olajšanje 
obupnega položaja tisočev 
brezdomcev. Z gradnjo 1200 
.tanovamj v enem letu, bi ime
li, vštevši 1800 stanovanj, ki jih 
gradijo druge ustanove, sku
pno 3000 stanovanj. .

Ce že noče .občina najeti po
sojila, lahko sklene z raznimi 
podjetji zakupne pogodbe za 
gradnjo. Na ta načini bi se ve
liko pripomoglo tudi forezpo-

Občinski svet v Dolini je soglasno
sprejel resolucijo proti razkosanju STO

Kmalu bodo pričeli graditi vodovod v Prebeneg - Otroški vrtec v Dolini bodo premestili v 
Pangerčevo hišo, kjer je tudi primeren vrt, ki bo otrokom na razpolago - Uvedba trošarine 
na aparate za kuhanje ekspresne kave, na sodavico in mineralne vode - Na prihodnji seji 
bo svet razpravljal o nabavi prenosljivega odra za kulturne prireditve

V torek večer je bila izredna 
seja občinskega sveta v Dolini. 
Seje so se udeležili vsi sveto
valci razen 'Berne,tiča od ta
ko imenovane Skupnosti.

Po običajnih formalnostih 
'n po prečitanju zapisnika 
prve seje sedanjega sveta je 
prevzel besedo nam, odb. tov. 
Drago Slavec. V kratkem, a 
jedrnatem nagovoru je pou
daril zlasti potrebo po enotno
sti v borbi za realno ustvaritev 
našega ozemlja. Ožigosal je 
težnje ,po razkosanju STO, po 
katerem hrepenita De Gasperi 
in Tito. Ob koncu nagovora 
je prečita! resolucijo naslovlje
no Varnostnemu svetu OZN in 
katere prepis ho (poslan v vedL 
nost tudi vladam štirih velesil 
in gen. Wintertonu.

«Občinski svet za občino Do
lina je sklenil na svoji seji z dne 
7. oktobra 1952, da zaradi zaskrb
ljenost prebivalstva za svojo

usodo, katera je povezana z uso
do STU, zahteva spoštovanje vseh 
členov mirovne pogodbe z Italijo, 
imenovanje guvernerja ter zdru
žitev obeh con.

Odločno protestira proti vsake
mu poizkusu razkosanja STO in 
razdelitvi istega med Italijo in 
Jugoslavijo, bodi si na podlagi 
etnične črte, plebiscita ali neza
slišanega kondominija, kateri bi 
sejal sovraštvo in še večje spore 
med tu živečimi narodi.

Zaradi tega je občinski svet 
mnenja, da je edini predpogoj za 
bratsko sožitje in sodelovanje 
na vseh področjih javnega življe
nja med tu živečim prebival
stvom le popolno uresničenje 
STO».

Nato je p vprašanju sprego
voril tudi nam. odb. Purgar, Iki 
je poudaril, da bi kondominij 
pomenil največjo napako, ki si 
jo je mogoče zamišljati. Scel
tovi «celerini» bi se vrstili v

POTEK SEJE N ABREŽIN SKEGA O B Č. SVETA

»Opozicija” načrtno ovira 
reden potek občinskih sej

Soglasno odobren povišek plač občinskih nameščencev - Županova 
kritika je zadela "opozicijo” - Začeli so razpravljati o občinskem 
pravilniku Sporazum za imenovanje posebne k|omisije

Tudi zadnja seja nabrežin- 
skega občinskega sveta, ki je 
bila pretekli ponedeljek, ni po 
tekala v tistem vzdušju, ki bi 
bilo nujnjo potrebno za plodo
vito nadaljevanje zasedanja 
Kot zgleda, si je takozvana o- 
pozicija zadala prav načrtno 
nalogo, da na vse načine za
vira redni potek sej. In ni dvo
ma, da imajo pri teh podtalnih 
mahinacijah titofašisti vodilno 
vlogo. Jasno je da tako obna
šanje opozicije ne more prine
sti nikakih koristi ne občini in 
ne občanom.

Ob otvoritvi seje je župan 
Terčon kritiziral nastop opo
zicije in njene klevete na ra
čun občinske uprave. Pouda
ril je, da politične in ideološke 
razlike ne smejo biti ovira za 
skupno sodelovanje v korist 
občine. Kot vzgled je navedel 
delovanje prejšnjega občinske
ga sveta.

Očividmo so županove besede 
zadele v živo predvsem vse

Pozdravno pismo SHPZ kon
gresu VKP/b v Moskvi

SHPZ v Trstu, kot najvišja 
prosvetna predstavnica ogrom
ne večine Slovencev in Hrva
tov STO pozdravlja v imenu 
svojih prosvetnih društev sla
vni XIX. kongres VKP/b v 
Moskvi.

Slovensko in hrvatsko ljud
stvo STO, ki se skupno z na
prednimi Italijani bori za u- 
resničenie mirovne pogodbe z 
Italijo in s tem za ustanovitev 
STO, gleda na sedanji slavni 
Kongres VKP/b kot na važen 
činitelj, ki bo pripomogel do 
še uspešnejšega odpora proti 
vojnim hujskačem ter do konč
nega uresničenja svobode zati
ranih narodov.

Tovariši, tovarišice, želimo 
Vam mnogo uspeha! Živel Kon
gres VKP/b! živel tovariš Sta
lin!

izlet Elercev na Goriško,
ki je 5. t. m. odpadel zaradi 

obolelosti pevovodje, je dolo
čen na nedeljo 12. t. m. Tako 
bodo Elerci ponesli našo lepo 
pesem v Gorico, Pevmo, Pod- 
goro, Standrež; nazaj grede p? 
se bodo ustavili še v Stivanu 
in Devinu.
Praznik grozdja v (iHaasun.

V nedeljo 5. t.m. je bil v pro
svetnem društvu «Haas» lepo 
uspel praznik grozdja-trgatve. 
Posebnost praznika je bil v 
smislu trgatve okrašen alego
rični voz, na katerem so bile 
tržaške narodne noše. Sel je 
po okoliških ulicah prosvetne
ga doma in privabil mnogo 
ljudi. Godba Rinaldi je s svo
jim koncertom poskrbela za 
prijetno razpoloženje med 
mnogoštevilnim občinstvom. 
Zbor Lonjer-Katinara na radiu.

V nedeljo 5. 10. ob 16. uri je

nastopil mešani pevski zbor Lo
njer-Katinara na Radiu Trst 2. 
Zapeli so Hrvatsko kolo in nekaj 
umetnih in narodnih pesmi. Vse. 
kakor je to lep uspeh pevskega 
zbora, ki se pod vodstvom mla
dega dirigenta Karla Čoka lepo 
razvija. Čestitamo in želimo pri 
nadaljnjem delu še mnogo uspe
hov.
Predavanje v Zgoniku.

Prejšnji torek 7. t. m. je bilo 
v Zgoniku dobro obiskano pre
davanje. Predaval je tov. Košu
ta o važni vlogi socialne kulture 
v borbi za mir. Prikazane so bile 
slike grozodejstev na Koreji, ki 
jih povzročajo ameriški napadi z 
napalmskim in bakteriološkim 
orožjem. S tem je bila otvorjena 
jesensko-zimska sezona preda
vanj med člani naših društev, ki 
si žele poleg drugih prosvetnih 
udejstvovanj tudi te vrste izo
braževalnega dela.

tri svetovalce, ki se tako pogo
stem a oglašajo v imenu tako- 
zvane opozicije. Dr. Škrk, Dra
go Legiša in 'Srečko Colja so 
kot en mož skušali dokazovati, 
da ni bilo na prejšnji seji ne 
prekanja in ne obrekovanja, 
marveč da so edino le kritizi
rali in s tem... pomagali pri 
upravljanju občine (!!!)

Občinski svet je nato pre
šel na razpravljanje o 9. točki 
dnevnega reda, ki se je nana
šala na izenačenje plač in 
mezd občinskih nameščencev. 
Po poročilu, ki ga je -podal tov. 
Slavec, je občinski svet so
glasno odobril najavljene po
viške, ki stopijo v veljavo s 
1. 7. 1951. Skupna vsota za to 
postavko bo znašala 250.000 lir 
letno.

V nadaljevanju seje je župan 
predlagal, naj se preide na 
vprašanje odobritve novega 
občinskega pravilnika, ki ga 
je v osnutku že pripravil ožji 
odbor. Kot prvi se je .seveda., 
oglasil dr. Škrk, kit je takoj na
čel široko debato glede vsebi
ne kot take, kakor tudi glede 
jezikovnega sestava. Se po
sebno je napadel občinski od
bor, češ da je pravilnik se
stavljen v taki slovenščini, ki 
je .sramota za vse slovensko 
prebivalstvo in za vso občino. 
Zupan pa mu je takoj pojasnil, 
da gre dejansko le za osnutek 
in da imajo svetovalci vse 
možnosti iznesti svoje pripom
be in popravke. Sele nato bo 
sestavljen in urejen v pravilni 
slovenščini. Kar se tiče izpa
dov dr. Škrka glede slabe slo
venščine, kii so v resnici pra
va žalitev za preproste kmeč
ke ljudi, ga je tov. Slavec za
vrnil z ostrimi besedami. Za
brusil mu je, da vsi svetovalci 
niso imeli take sreče in .sred
stev, da bi se lahko jezikovno 
izpopolnili in tudi ne tako bri
htnih butic, kot jih imajo ne
kateri «intelektualci». Očivid- 
m so besede zadele opozicijo 
v živo, ker sta se skušala dr. 
Skr-k in Drago Legilša zaman 
zagovarjati.

Ker se je diskusija že pri 
prvih dveh členih precej zavle.

k la, je župan predlagal, naj se 
imenuje posebna komisija, ki 
bi vnesla svoje popravke in na
to predložila pravilnike občin
skemu svetu v odobritev. Po 
daljšem oklevanju in medse
bojnem posvetovanju se je s 
predlogom strinjala tudi opo
zicija, ki pa je hotela imeti v 
komisiji kar tri zastopnike. Tu
di pri tem postranskem vpra
šanju se je vnela dolgovezna 
debata. Dr. Škrk je vztrajal 
na stališču, naj se imenujejo v 
komisijo zastopniki političnih 
skupin, čeprav se 'takozvana 
opozicija običajno » * predsta
vlja kot «slovenska skupnost». 
Končno je le prišlo do spora
zuma in zadovoljive rešitve 
spornega vprašanja. Izvoljena 
komi,‘lija je dobila nalog, da se 
sestane v četrtek.

izmenah za Ra.nkovičevo Udbo 
v pogromih .proti nam Trža
čanom. Kaj bi bilo z našimi 
vasmi, če bi Ibile odrezane ad 
mesta - v primeru, da bi pri
šlo do razdelitve ozemlja — 
in če bi pripadle Jugoslaviji? 
Kdor je danes proti, STO, je 
proti Slovencem, je zaključil 
tov. Purger.

Za tem je spregovoril tudi 
svetovalec M onta n-j a in za njim 
svetovalec opozicije Marc. Po 
županovih zaključkih je bila 
resolucija dana na glasovanje. 
Vsi prisotni svetovalci so jo 
podpisali! (in to 'kljub temu, da 
je dopisniki nekega dnevnika 
baje poskušal odvrniti sveto
valce opozicije naj je ne pod
pišejo).

Nato je o javnih delih po
ročal odbornik Valentič, odb. 
Starc o šolskih potrebah, odb. 
Kosmač pa o delovanju vodo
voda. O iviseh teh vprašanjih 
bomo obširneje .poročali v po
sebnem. članku; ki ga tomo ob
javili v prihodnji številki na
šega lista. Za danes ,pa naj o- 
menimo le, da je bilo na seji 
zagotovljeno, da /se bo že le
tos pričelo z deli za napeljavo' 
vodovoda v Prebeneg in v ti
sti del ZaVelj, kii pripada do
linski občini. Prav tako to do
linska občina v sporazumu s 
tržaško občino poskrbela za 
napeljavo vodovoda iv tisti del 
Dcmja, ki pripada tržaški ob
čimi.

Zupan je zaključil sejo ob 19. 
uri ter obvestil svetovalce, da 
bo prihodnja seja v ponedeljek 
13. t. m. ob H7. uri.

Na tej seji je bil sprejet 
sklep, da se uvede davek na 
aparate za 'kuhanje ekspresne 
kave, na sodavico, oranžade, 
na praške za pripravljanje mi
neralne vode, na originalno 
mineralno vodo itd.

Končno je svet sklenil, da bo 
premeščen otroški vrtec v Do
lini v. Pangerčevo hišo, ki jo je 
kulpila občina, kjer 'bodo imeli 
otroci mnogo več ugodnosti 
kc,t pa v .sedanjem prostoru.

Na seji so tuidii izvolili nova 
člana odborov občinske pod
porne ustanove in šolskega pa
tronata. V odbor prve ustano
ve je 'bila izvoljena Vera Kralj 
iz Dom j a, v odlbor druge pa 
svetov. Ota Josip.

Na koncu .seje je nam. odb. 
Slavec prečita! -pisma SHPZ, 
Didaktičnega ravnateljstva in 
Ravnateljstva dvoletnega indu
strijskega tečaja v Dolini, v 
katerih prosijo občinsko upra
vo, naj bi nabavila .primeren 
prenosljivi oder, ki bi služil 
kulturnim organizacijam in šo
lam za .prireditve. O tem vpra
šanju bodo sklepali na prihod
nji seji občinskega sveta.

Tov. Juraga 
se je ponesrečil

V nedeljo okrog poldne je po
stal tov. Antonio Juraga, znani 
in priljubljeni sindikalni vo
ditelj žrtev prometne nesreče

Tov. Juraga se je okrog 12.15 
vračal iz Doma pristaniških de
lavcev, kjer je prisostvoval 
konferenci prof. Doninija. V 
trenutku ko je hotel prekora
čiti Corso Cavour, ga je nena
doma podrla «Vespa», ki jo je 
vozil neki Silvano Rosea. Z 
avtoambulanto Rdečega križa 
so ga takoj prepeljali v glavno 
bolnico, kjer je bil sprejet~na 
ortopedskem oddelku.

Vsi tovariši in demokrati ka
kor tudi naš list želijo tov. Ju- 
ragi, da bi kmalu ozdravel in 
se tako lahko čimprej vrnil na 
svoje mesto borbe

-seln.m .gradbene stroke in dru
gim. Kar se tiče enotnega od
bora za dodeljevanje stano
vanj, je tov Rogassi vztrajal, 
da morajo biti v tem odboru 
tudi 3 predstavniki občinskega 
sveta in .sicer 2 z.a večino in 1 
za manjšino.. Občinski odbor 
pa stoji na .stališču, da je do
volj samo 1 predstavnik sve
ta. Kar se tiče raztegnitve za
kona F anfani na naše ozemlje, 
ki jo predlaga ožji odbor, je 
slednji nesprejemljiv, ker bi 
to preveč obremenjevalo, pred
vsem delovno .ljudstvo.

V začetku .seje je župan ne
demokratično in diktatorsko 
adibii razpravo o protestni re
soluciji, ki jo je predložil tov. 
Radich gileide osvoboditve voj
nega zločinca gen. von Macken- 
sena in zločinskega .pokolja 
56 kitajskih vojnih ujetnikov 
v taborišču Cežu.

Na torkovi seji se je še ve
dno nadaljevala diskusija o
predloženih predlogih za reši
tev stanovanjske krize. Sveto
valci večine so seveda poslu
šno zagovarjali resolucijo ož
jega odbora, ki obsega 14 točk.

Ker se je diskusija zavlekla 
do pozne ure, ne da bi prišlo 
do pozitivnega zaključka, je 
občinski svet odobril predlog 
za skupen sestanek predstav
nikov vseh političnih skupin.

O poteku včerajšnje seje, 
na k alteri se je nadaljevala 
razprava o stanovanjskem 
vprašanju, borna poročali v 
prihodnji številki.

Pojavi
škrlatinke

Za teden 
--------------dni —'

Sobota, 11. - Herman 
Nedelja, 12. - Maksimilijan 
Ponedeljek, 13. - Edvard 
Torek( 14. - Kalist 
Sreda, 15. - Terezija 
Četrtek, 16. - Bertrand 
Petek, 17 - Hedviga.

ZGODOVINSKI DNEVI: j
12. 1492 je Krištof Kolumb odU 

Ameriko.
15. 1844 se je rodil pesnik SW1 

Gregorčič. Umrl je 26. 1 
1906.

17. 1929 je posebno fašistično s 
dišče v Pulju obsodilo 1 
Smrt istrskega antifašista 
borca za svobodo Vladimir 
Gortana.

ii'mmimnml

ob:

TRST II.
Val. dol. 306,1

SOBOTA: 13. Šramel kvintet 
pevski duet - 19. Pogovor z
- 20. Prokofjev; Koncert za * 
vir in orkester - 22. Operne uv» 
ture.

NEDELJA: 9. Kmetijska odd'
- 11.30 Oddaja za najmlajše - H 
Od melodije do melodije - * 
Glasba po željah - 16. Naši zb°;
- 19. Iz filmskega sveta - 2*' 
Izbrana lirika - 22. R. Stra»5’ 
KAVALIR Z ROZO, I. dej.

PONEDELJEK: 19. Mamica P' 
poveduje - 21. Književnost in 
metnost - 22. R, Strauss: KAV' 
LIR Z ROZO, 2. dej.

TOREK: 13. Glasba po želja]), 
ert sonranistke V»18.I5 Koncert sopranistke

Jagodic - 21. Dramatizirana A. ■ 
vest - Pregelj: MLADA BRED>

-- - ~ kav'Vomu5. nad. - 22. R. Strauss:
LIR Z ROZO, 3. dej.

SREDA: 19. Zdravniški vede)
20.30 Sola in vzgoja - 21. Voka!] k 
kvarter - 22 Bethoven: SimfoP|Tkvartet - 22. 
št. 9.

ČETRTEK: Domači motivi '-Tj' 
Slovenščina za Slovence - 21. » »t;
dijski oder - Hart in Kaufman ta 
TEGA NE MORETE VZETI, 
SEBOJ, igra v 3 dej - nato 
Černe melodije.

PETEK: 13. Glasba po želja1]..,
20.30 Tržaški kulturni razgled1. ,t 
21. Iz koncertnih dvoran Vej1". 
Britanije.
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NOGOMET
Jutri, v nedeljo 12. t. m- ‘ji^ ^

začne letni turnir v nog011’ tj0 
tu za prvenstvo Svobodo6' (,
tržaškega ozemlja, ki ga, *

V našem meatu je bilo po
sebno v zadnjem češu več pri
merov lahke škrlatinke, ki jo 
je bilo težko ugotoviti in zdra
viti.

Zaradi tega priporoča ob
čina vsem .staršem, da takoj 
javijo zdravniku visak tudi naj
manjši pojav, ki bi dal sluti
ti, da gre za škrlatinko. Otro
ka je treba takoj peljati k 
zdravniku, tudi če ima nizko 
temperaturo, če .ga boli grlo 
ali če tor.uha, S pravočasnim 
zdravljenjem in izolacijo obo
lelega otroka bado .starši obe
nem znatno prispevali k borbi 
za zajezitev škrlattinke, ki ima 
lahko težke posledice za orga
nizem otrok.

■P**

V četrtek prejšnjega tedna je 
bila pred Uradom za delo na 
trgu Oberdan nova protestna ma
nifestacija brezposelnih. Opaziti 
je bilo veliko število brezposel
nih žena, posebno tobačnih de
lavk, ki so že do skrajnosti na
veličane večnih obljub. Dejstvo 
je, da so to v pretežni večini 
brezposelne žene, ki morajo skr
beti za vzdrževanje družine. Med 
temi je približno 350 tobačnih 
delavk, ki še vedno čakajo, kdaj 
jih bodo zopet sprejeli na delo.

*** Prejšnji teden so bile v la
djedelnici Felszegy volitve za 
nov enotni tovarniški odbor. 
Kandidati ES so tudi tokrat pre
jeli večino .glasov in sicer 403 
proti 384 za Delavsko zbornico. 
Tako imajo ES v odboru 2 za
stopnika in 2 ima DZ. Razen tega 
ima slednja še enega zastopnika 
za uradnike.

*** Pogajanja za podpis nove 
delovne -pogodbe za nameščence 
paroplovnih družb so zopet v za
stoju. Delodajalci nočejo nam
reč priznati niti sporazuma, ki 
so ga sprejeli in podpisali 14. 
junija t. 1. V zameno za poviške 
plač hočejo zvišati delovni ur
nik od 7 na 8 ur dnevno. Upravno 
osebje paroplovnih družb pa je 
že večkrat dokazalo, da zna bra
niti svoje pravice in ni dvoma, 
da bo znalo tudi tokrat odločno 
nastopiti v obrambo svojih 
pravic.

V četrtek prejšnjega tedna se

OGORČENI SO TUDI PRIS TAŠI DELAVSKE ZBORNICE

DELAVSKI PROTESTI PROTI POVIŠKOM 
TROŠARINE NA PLINU IN ELEKTRIKI
Z izglasovanjem poviškov I zaradi tega so dali tržaški de- 

trošarinsikega davka .na plinu la vel iiz vseh večjih .tovarn in 
in eletriki .se je demokristjan- | drugih delovišč duška svoje-
ska občinska večina zopet po
kazala v svoji pravi 'luči proti- 
ljuidsk.ih upraviteljev. Zave
dajoč se ljudskega ogorčenja, 
se demokristjani skušajo sedaj 
opravičevati po časopisju, kar 
pa je zaman. Zaman so tudi 
vsi izgovori, češ da, gre samo 
za neznatne poviške, ki ne bo
do v taki meni obremenjevali 
družinskih bilanc.

Tržaško delovno ljudstvo se 
samo najboljše zaveda, da 
predstavljajo novi poviški tro_ 
šari ne na javne usluge naj
širše uporabe novo breme za 
borno tedensko oziroma meseč
no družinsko bilanco. In prav

mu ogorčenju s šte/vilnimi pro
testnimi resolucijami, ki so jih 
nesli na županstvo. Tako so v 
Tržaškem arzenalu nabrali v 
par urah 300 podpisov pr-oti 
navedenim poviškom, Podpisali 
so pristaši obeh sindikalnih 
organizacij. Zupan Bartoli pa 
ni hotel sprejeti delegacije z 
resolucijo. Isto ,se je pripetilo 
delegaciji delavcev iz Tovarne 
strojev, kjer so nabrali več sto 
podpisov. Značilno je dejstvo, 
da so v tej tovarni dali pobudo 
za to pristaši Delavske, zborni
ce. Slednji so namreč ogorče
ni, ker sita se svetovalca No
velli in Intiglietta, ki sta obe

nem voditelja DZ, postavila 
povsem odkrito na protidelav- 
sko stališče. To stališče sma
trajo prizadeti delavci kot pra
vo izdajstvo delavskih intere
sov.

V ladjedelnici Sv. Marka pa 
ni prišlo do enotnega protesta 
in .sicer po krivdi zaupnikov 
DZ, ki so zavrnili predlog pri
padnikov ES z izgovorom, da 
bodo sami protestirali.

Energičen protest proti po
viškom je dvignila Zveza enot
nih sindikatov, ki razkrinkuje 
obenem stališče, iki so ga zav
zele v tem pogledu druge po
litične skupine in posebno vo
ditelja DiZ Novelli in Inti- 
glietita.

je začel pred tukajšnjim porot
nim sodiščem proces proti Ma
riu Križmančiču in njegovi ženi 
Mariji roj. Sacchi. Marij Križ
ni a nčič je obtožen umora lastne
ga očeta Andreja, skrivanja tru
pla ter bega iz policijskega za
pora. Njegova žena pa je ob
dolžena soudeležbe pri zločinu. 
Kakor znano, so lani našli v 
nekem vodnjaku pri Domju oko
stje moškega trupla. Po prei- 
skavij prišla policija do zaključ
ka, da igre za okostje trupla An
dreja Kižmančiča, ki je že pred 
nekaj leti izginil z doma in ga 
niso več našli. Na vseh treh 
razpravah sta oba obtoženca od
ločno zanikala vsako krivdo. Za
slišane so bile tudi razne priče 
in zdravniški izvedenci. Vendar 
pa' ni prišlo do prave razjasnitve 
in to tudi iz razloga, 'ker je baje 
policija vodila vso preiskavo ne
kam površno. V teku procesa so 
se celo pojavili dvomi o pravi 
identiteti najdenega okostja. So
dišče je deloma sprejelo zahteve 
državnega tožilca ter odložilo 
proces za nedoločen čas. Odre
dilo je obenem nov pregled oko
stja s strani izvedencev.

»** v petek prejšnjega tedna 
so tatovi okradli stanovanje dru
žine Kermec iz Mačkovelj št. 70. 
Ukradli so zlato zapestnico, uha
ne in verižico z obeskom v skup
ni vrednosti prilično 50.000 lir, 
ki niso krite z zavarovalnino.

*** V nedeljo zjutraj so našli 
agenti civilne policije v neki ba
raki v bližini ul. Teatro Roma
no truplo 72-letnega Antona Sitt- 
niga. Prvotno so domnevali, da 
gre za umor, posebno še, ker je 
pokojnik nekaj dni prej inkasiral 
večjo vsoto pokojnine, ki je pri 
preiskavi niso našli. Končno pa 
so prišli do ugotovitve, da je 
smrt pripisati srčni kapi.

*** V ponedeljek zvečer se je 
pripetila na cesti Dolina-Mačkov- 
lje težka prometna nesreča. 18- 
letni Sergij Smotiak iz Mačko
velj 63 je v temi zavozil s ko
lesom na 'kup kamenja in si pri 
padcu pretresel možgane. V bol
nici so ugotovili, da ima počeno 
lobanjo in zlomljeno čeljust.

*** Te dni je .policija aretirala 
nečloveško mater ki je 13. sep
tembra t. 1. v bližini Rocola vr
gla v neki jarek trupelce svojega 
komaj rojenega deteta. Truplo je 
bilo zavito v spodnje krilo in 
kose časopisa. Policija je izsle
dila neko Antonazevo na podlagi 
njenega imena, ki je bilo zabe
leženo na robu lista.

**» Isto tako je policija te dni 
izsledila in aretirala dva izmed 
zlikovcev, ki so izvršili prejšnji 
teden drzen roparski napad v 
tobakarni v ul. Economo.

V dneh od 2. do 8. t.m. se je 
v tržaški občini rodilo 72 otrok 
in 1 mrtvorojen, umrlo je 59 
oseb, porok je bilo 70.

vsako leto, organizira Zv6 j
društev za telesno vzgojo. ^.'j 

Prvo nedeljo bodo igrale/^V(ju 
mo čete I. .kategorije in s F 
po .naslednji razporedim .“Upai 

Costalunga - Primorje P-j! fibra 
ob 10.30 na igrišču v Bolj", Srti j, 
cu; Rozandra - Rojan, ob l/ < bo; 
tudi v Boljuncu; Sv. MarK’&rbj 
Pristaniščniki ob 15.15 na is»6 'i za 
igrišču; Opčine - Skedenj, 1 Mav:
10.30 na igrišču live; Arze^ £ir10 
Frausin, ob 13 na istem igr/», * Pa, 
Vesna - Proleter ob 15 na ir '«goč

S'

Šolske vestii*™

šču v Nabrežini.

Ravnateljstvo Višje

vesti »
ugih

-------------rea'7 i
gimnazije v Trstu obvešča,
se bo novo šolsko leto zacT oh 
s šoljJko mašo, ki bo 15. oK" Msk 
bra 1952 ob 9. v cerkvi v u, " tu 
Giustinelli. Dijaki se bodo z%!e la 
li ob 8.45 pred cerkvijo, po 1 bor 
ši pojdejo v šolo, kjer ji®.!ii50 '■ 

do razredniki dali vsa nad*1» J 191 
navodila ^ jj*e
ZAČETEK POUKA NA Sb rZoa 

VENSKIH SREDNJIH | °ryg 
IN STROKOVNIH SOLA^ »tsije 
Za nižjo trgovsko stroko" »vj v 

šolo bo otvoritvena služba yv. 
žja v torek 14. t. m. ob 8.1", VrSi 
kapucinski cerkvi na MontC isi^ 

Za učiteljišče in trgoP.
akademijo bo otvoritvena
ba božja v sredo 15. t. nto 
10. urj v cerkvi Starega 7 ^ T 
Antona.

Učenci in učenke se zbe|J 
ob navedenih

Por
e i

urah v do$l 
cerkvi. Po maši gredo v ’ J
kjer jim dajo razredniki > 
trebna navodila za novo G 
sko leto in jim sporočijo a<y 
Redni pouk se začne v čet*
16. oktobra.

w

O „zakonitih 
lastnikih'‘

t/ ‘«i«Primorski dnevnik» od če 
nas obvešča, da je bila «to*6vi 
rana v Skednju zopet povrn* p L 
zakonitim lastnikom». S te^t\ 
bilo škedenjsko prebivalstv0 ,,, 
veščeno, da se ne bo mog10 Jt č 
poslutiti SVOJE LASTNE fl ' 
rane, ker jo je neko zelo 
jazno «italianissimo» sodi&e. 
sodilo titofašistom. Zadeva n',ff J1 
ko «jasna», kot jo skuša PriK^f 
titofašistično trobilo. Zelo % e' 
go bi se lahko diskutiralo 0 
kdo je «zakoniti lastnik» kin° ^ 
rane o Skednju. O tem bom0 ji 
ši spregovorili prihodnjič, he^i, 
škoda, da bi naši ljudje P0^^1 
kako si titofašistični nekatef fl

/e ,
s

'»aia
te
tipi
Ao

-X

Vi
V<

? V

prilaščajo ljudsko imovin<>■ ^ 
res ne bo «Primorski dn6" , 
trdil, da je kinodvorana P Ji 
nju last Franca Lipovca - j/ 
ki je bil v letu, ko je t>Ua 
rana kupljena, reven kot ce

5 k

na miš?

I11,
Odgovorni urednik ., 

RUDOLF BLA2IC (BJ*" 
Založništvo «DELA»

Tiska tip. RIVA, Torrehiaf
Dovoljenje AIS j

Preklic
Podpisana AUBER MA ? 

iz Saleža obžalujem., da 
po krivici obrekovala

k S,

zmZA PIRCA iz Saleža. cC" fj
je napravil milijone dolf^/1Pet
občini. Ker .to ne odg0'] i," h 

' »a h.resnici, iskreno obža uj®111 
preklicujem svoje besede-a 

AUBER MAR1AUBER
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